
Vineri, 4 aprilie 2025, nr. 61 (78167), anul XXXIV

Autoîngrijirea
cucereºte lumea

P
opulaþia din þara
noastrã este tot mai
dispusã sã îºi ges-
tioneze singurã pro-
blemele minore de
sãnãtate, au-
toîngrijirea
fiind unul

dintre factorii care susþin pia-
þa medicamentelor fãrã pre-
scripþie medicalã.

Tendinþa este observatã pe
întreg continentul european,
iar conform specialiºtilor, în-
grijirea personalã joacã un rol esen-
þial în menþinerea sãnãtãþii generale
ºi în reducerea presiunii asupra siste-
mului medical, oferindu-le consu-
matorilor posibilitatea sã-ºi gestio-
neze afecþiunile minore într-un mod
rapid, eficient ºi responsabil.

Un studiu realizat de AESGP
(Asociaþia Industriei Europene de
Autoîngrijire) aratã cã 44 de milioa-

ne de afecþiuni minore sunt autoges-
tionate în fiecare an în România,
ceea ce genereazã economii de peste
708 milioane de euro pentru sistemul
de sãnãtate ºi economia naþionalã.

La nivel european, aproxima-
tiv 1,2 miliarde de cazuri de
afecþiuni minore sunt auto-
gestionate prin utilizarea me-
dicamentelor eliberate fãrã
prescripþie medicalã. Acea-
stã situaþie economiseºte pe-
ste 36 de miliarde de euro,
cheltuieli care altfel ar fi su-

portate de pacienþi, de sistemele de
sãnãtate ºi de economiile naþionale.
Mai mult, extinderea autoîngrijirii
pentru afecþiunile minore ar putea
economisi încã 18 miliarde de euro
pe an, potrivit AESGP.

În iunie 2024, la reuniunea sa
anualã de la Bruxelles, AESGP a
marcat cea de-a 60-a sa aniversare,
eveniment care a atras peste 300 de

profesioniºti din sectorul autoîngriji-
rii, inclusiv reprezentanþi ai institu-
þiilor europene, companii farmaceu-
tice, profesioniºti din domeniul sã-
nãtãþii, agenþii de evaluare a medica-
mentelor ºi autoritãþi naþionale.
AESGP, care astãzi este vocea a pe-
ste 2.000 de companii active în sec-
torul asistenþei medicale pentru con-
sumatori din Europa, afiliate direct
sau indirect prin asociaþii naþionale,
solicitã un angajament pentru o Eu-
ropã mai sãnãtoasã, fãcând apel la
mãsuri care sã aibã ca rezultate
îmbunãtãþirea sistemelor de asisten-
þã medicalã, integrarea autoîngrijirii
personalizate ºi oferirea posibilitãþii
persoanelor sã-ºi gestioneze în mod
eficient starea de bine.

Un studiu IQVIA, realizat în cele
27 de state membre ale UE ºi în Re-
gatul Unit, aduce în atenþie beneficii-
le pentru sãnãtate ºi socio-economi-
ce ale autotratãrii unor afecþiuni co-

mune.
Raportul aratã cã, dacã accesul la

tratamente antifungice ºi antivirale
nu ar fi posibil fãrã prescripþie me-
dicalã, am asista la costuri econo-
mice semnificative, în valoare de
9,68 miliarde de euro într-un an,
care sunt estimate sã depãºeascã
50 de miliarde de euro în cinci ani.

Aceste costuri provin în principal
din creºterea vizitelor la medic
(aproape 59 de milioane de vizite su-
plimentare la medic într-un singur
an) ºi pierderi de productivitate, ceea
ce evidenþiazã rolul opþiunilor de tra-
tament fãrã prescripþie medicalã în
atenuarea presiunii asupra sisteme-
lor de sãnãtate.

În plus, studiul a constatat cã un
acces restricþionat la astfel de trata-
mente poate duce la întârzierea soli-
citãrii de îngrijire medicalã ºi a trata-
mentului corespunzãtor, ceea ce poa-
te agrava simptomele. n

n DIANA MEREU, RASCI: ”Piaþa OTC va
continua sã creascã, dar într-un
ritm mai moderat” PAGINA 2

n DR. WARGHA ENAYATI, ENAYATI
MEDICAL CITY: ”Domeniului
medical din România îi lipsesc
predictibilitatea, digitalizarea realã
ºi, cel mai important, empatia
instituþionalizatã”

PAGINA 3

n DR. DANA MIRICIOIU, CHIRURG
ESTETICIAN: ”Astãzi, frumuseþea
este despre menþinerea tinereþii
într-un mod cât mai natural, prin
prevenþie ºi îngrijire personalizatã”

PAGINA 5

n CLAUDIA BUNECI, NUTRIÞIONIST:
”Îmbãtrânirea poate fi încetinitã,
iar procesul începe în jurul vârstei
de 35-40 de ani” PAGINA 6

n DR. OVIDIU CRISTIAN CHIRIAC,
ASISTENT UNIVERSITAR UMF DR.
CAROL DAVILA: ”Durerea lombarã
este al doilea cel mai frecvent
motiv pentru care oamenii se
prezintã la medic”

PAGINA 4

8 pagini

Diana Mereu, RASCI:
”Creºterea preocupãrii pentru

prevenþie ºi automedicaþie
responsabilã continuã sã

susþinã cererea de produse
OTC, însã provocãrile

economice ºi reglementãrile
în evoluþie pot afecta

dinamica pieþei”.

ALINA

VASIESCU



SUPLIMENT PREÞUL SÃNÃTÃÞII / BURSA, NR. 61PAGINA 2 Vineri, 4 aprilie 2025

PIATA

”Piaþa OTC va continua
sã creascã, dar într-un

ritm mai moderat”
(Interviu cu Diana Mereu, Director Executiv RASCI)

l Creºterea preocupãrii pentru prevenþie ºi automedicaþie responsabilã continuã sã susþinã cererea de produse OTC, însã provocãrile
economice ºi reglementãrile în evoluþie pot afecta dinamica pieþei

Reporter: Cine sunt membrii aso-
ciaþiei pe care o conduceþi ºi care
este scopul pentru care a fost creatã
aceasta?

Diana Mereu: RASCI - Asociaþia
Românã a Producãtorilor de medica-
mente fãrã prescripþie, suplimente
alimentare ºi dispozitive medicale,
reuneºte producãtori, importatori ºi
distribuitori de medicamente elibe-
rate fãrã prescripþie medicalã
(OTC), suplimente alimentare ºi di-
spozitive medicale, activi pe piaþa
din România. Membrii RASCI în
acest moment sunt Bayer Consumer-
Health, Haleon, Kenvue, Opella,
Reckitt, Fildas, Antibiotice, Perrigo,
Zentiva, Angelini, Sun Wave Phar-
ma, Sandoz, Alkaloid, L’Oreal,
Alcon, DY Nutrition. Asociaþia ur-
mãreºte în toate acþiunile sale infor-
marea, educarea ºi responsabilizarea
consumatorilor ºi pacienþilor rom-
âni, implicit prin campania educaþio-
nalã iniþiatã ºi derulatã de asociaþie
”Despre sãnãtate, cu responsabilita-
te”, http://aleginformat.ro/.

Prin activitatea sa curentã, asocia-
þia încurajeazã cele mai ridicate stan-
darde de eticã în afaceri ºi susþine
transformarea într-un mediu concu-
renþial echitabil, începând chiar cu
membrii sãi care au aderat la Codul
Etic al asociaþiei. Scopul principal al
RASCI este sã asigure claritatea ºi
obiectivitatea informaþiei atât la ni-
velul populaþiei, principalul benefi-
ciar al produselor reprezentate, cât ºi
la nivelul profesioniºtilor din dome-
niul sãnãtãþii, cei care zilnic dau sfa-
turi ºi indicaþii de utilizare ale ace-
stora.

RASCI este afiliatã la AESGP
(Associat ion of the European
Self-Medication Industry), organi-
zaþie europeanã non-profit care este
vocea sectorului de îngrijire perso-
nalã în Europa ºi care reuneºte mai
mult de 2.000 de companii ºi asocia-
þii profesionale.

Reporter: Ce influenþã are contex-
tul actual - global ºi local - asupra
pieþei medicamentelor OTC din
România?

Diana Mereu: Piaþa medicamen-
telor fãrã prescripþie (OTC) din
România în 2025 este influenþatã de
factori economici, politici ºi tehno-
logici, atât la nivel global, cât ºi lo-
cal. Creºterea preocupãrii pentru

prevenþie ºi automedicaþie responsa-
bilã continuã sã susþinã cererea de
produse OTC, însã provocãrile eco-
nomice ºi reglementãrile în evoluþie
pot afecta dinamica pieþei. Piaþa
OTC & CH a demonstrat rezilienþã
în 2024, cu o creºtere de 13,8% în va-
loare ºi 2,9% în volum, atingând o
valoare totalã de 2 miliarde de euro,
potrivit datelor IQVIA, iar în 2025
este aºteptatã o consolidare a acestei
tendinþe, susþinutã de interesul cre-
scut pentru prevenþie (cu un avans
semnificativ al categoriilor de vita-
mine, suplimente ºi produse pentru
imunitate), creºterea segmentului de
produse sezoniere, mai ales în perio-
adele de viroze respiratorii (care au
generat în 2024 o creºtere de 20,9%
în valoare) ºi extinderea vânzãrilor
online, deºi reglementãrile privind
comercializarea online a medica-
mentelor OTC sunt încã în curs de
clarificare.

”Industria farmaceuticã
din România are un
potenþial de creºtere
important”

Reporter: Cum vedeþi potenþialul
de creºtere a industriei farma locale?

Diana Mereu: Industria farmaceu-
ticã din România are un potenþial de
creºtere important, dar pentru a-l va-
lorifica este necesarã o abordare
echilibratã între investiþii, reglemen-
tãri clare ºi adaptare la noile tendinþe
de consum.

În ceea ce priveºte segmentul me-
dicamentelor fãrã prescripþie medi-
calã (OTC), acesta are un potenþial
semnificativ de creºtere în România,
susþinut de mai mulþi factori esenþiali
precum creºterea interesului consu-
matorilor pentru prevenþie ºi au-
toîngrijire, digitalizarea publicitãþii
ºi comerþului OTC-urilor, precum ºi
extinderea accesului la produse prin
multiple canale de distribuþie. Pentru
ca acesta sã îºi atingã întregul poten-
þial de creºtere însã, este necesarã o
abordare integratã care sã includã re-
glementãri actualizate, stimularea
inovaþiei ºi creºterea nivelului de di-
gitalizare. Totodatã, îmbunãtãþirea
educaþiei consumatorilor ºi pacienþi-
lor români privind utilizarea respon-
sabilã a produselor fãrã prescripþie,

combinatã cu mãsuri care sã asigure
accesibilitatea ºi transparenþa infor-
maþiilor, va juca un rol esenþial în
dezvoltarea acestui sector ºi, astfel,
asupra sãnãtãþii populaþiei în urmã-
torii ani.

Reporter: Cum a evoluat piaþa
medicamentelor fãrã prescripþie anul
trecut, faþã de 2023, ºi care sunt esti-
mãrile pentru 2025?

Diana Mereu: Piaþa medicamen-
telor fãrã prescripþie (OTC) din
România a înregistrat o creºtere soli-
dã în 2024, continuând tendinþa po-
zitivã din anii anteriori. Conform da-
telor IQVIA, segmentul OTC a cre-
scut cu 13,8% în valoare ºi 2,9% în
volum în primele trei trimestre ale
anului, ceea ce reflectã o cerere sta-
bilã pentru soluþii de autoîngrijire ºi
prevenþie. Acest avans a fost deter-
minat de mai mulþi factori: creºterea
consumului de suplimente alimenta-
re ºi vitamine (+18,7% faþã de anul
precedent), cererea ridicatã pentru
produse destinate afecþiunilor sezo-
niere (+20,9% în sezonul gripal), ex-
pansiunea canalelor de distribuþie, în
special a vânzãrilor online, ºi altele.
De asemenea, o mai mare conºtienti-
zare a consumatorilor asupra impor-
tanþei prevenþiei ºi autoîngrijirii a
stimulat cererea pentru produse care
sprijinã sãnãtatea generalã, cum ar fi
cele pentru digestie, imunitate ºi ge-
stionarea stresului.

Pentru 2025, se estimeazã cã piaþa
OTC va continua sã creascã, dar
într-un ritm mai moderat, pe fondul
unei posibile stabilizãri a inflaþiei ºi
al unei ajustãri a comportamentului
de consum. Factorii care ar putea in-
fluenþa evoluþia pieþei în 2025 includ
aplicarea reglementãrilor privind
publicitatea digitalã ºi clarificarea
comerþulului online, care ar putea fa-
cilita o mai bunã promovare ºi acce-
sibilitate a produselor OTC.

Reporter: Aþi militat pentru mo-
dernizarea reglementãrilor privind
publicitatea digitalã responsabilã a
medicamentelor OTC ºi aþi salutat
implicarea Ministerului Sãnãtãþii ºi
Agenþiei Naþionale a Medicamentu-
lui ºi a Dispozitivelor Medicale din
România (ANMDMR) în actualiza-
rea acestor prevederi. Care sunt cele
mai importante actualizãri în mate-
rie?

Diana Mereu: Ne bucurãm cã
RASCI a avut un rol activ în acest de-
mers. Modernizarea reglementãrilor
privind publicitatea digitalã a medi-
camentelor fãrã prescripþie (OTC)
este esenþialã pentru alinierea pieþei
farmaceutice la noile tendinþe de

consum ºi la realitatea digitalã tot
mai prezentã. Ordinul 5930/2024,
pentru modificarea ºi completarea
Ordinului 194/2015, aduce noi pre-
vederi care permit utilizarea reþele-
lor de socializare, aplicaþiilor mobi-
le, platformelor online i paginilor
web ca metode acceptate pentru di-
seminarea materialelor publicitare ºi
educaþionale pentru medicamentele
OTC. Materialele educaþionale ºi
publicitatea pe aceste platforme pot
fi folosite ca mijloace de comunica-
re, însã este obligatoriu ca urmãtoa-
rele funcþii sã fie dezactivate: buto-
nul ”Like” ºi alte reacþii, posibilita-
tea de a lãsa comentarii, opþiunea de
distribuire.

Monitorizarea conþinutului publi-
citar ºi restricþionarea interacþiunii
pe aceste platforme contribuie la
protecþia publicului ºi la menþinerea
unui mediu echilibrat ºi corect. Noile
reglementãri care cer aprobarea în
prealabil a materialelor publicitare
de cãtre autoritãþi garanteazã un con-
þinut corect ºi transparent, ajutând
astfel la reducerea dezinformãrii, o
problemã cu care ne confruntãm tot
mai des.

Astfel, implementarea acestor mã-
suri ajutã la asigurarea accesului pu-
blicului la informaþii corecte, prote-
jate de practici înºelãtoare, ºi conso-
lidarea încrederii consumatorilor ºi
pacienþilor în publicitatea online la
medicamente OTC, precum ºi la di-
sponibilitatea informaþiilor avizate
din mediul online despre aceste pro-
duse, care poate contribui la educa-
rea ºi responsabilizarea publicului
cu privire la utilizarea în siguranþã
acestei categorii.

Reporter: Cum este, per ansam-
blu, dialogul dumneavoastrã cu au-
toritãþile? Aþi dori o îmbunãtãþire în
acest sens?

Diana Mereu: RASCI a promovat
dintotdeauna dialogul deschis cu au-
toritãþile reprezentative pentru acest
segment al industriei farmaceutice în
vederea stabilirii ºi devoltãrii unui
cadru legislativ echitabil ºi transpa-
rent, aliniat la regulamentele ºi prac-
ticile europene ºi internaþionale.
Suntem recunoscãtori pentru cola-
borarea constructivã de pânã acum,
bazatã pe dorinþa comunã de a îmbu-
nãtãþi cadrul legislativ ºi de a asigura
consumatorilor ºi pacienþilor români
un acces sigur la produsele de au-
toîngrijire de care au nevoie.

Putem spune cã ne dorim o mai
mare predictibilitate legislativã ºi o
consultare mai amplã a industriei în
implementarea mãsurilor care pot

avea un impact semnificativ asupra
pieþei ºi asupra accesului românilor
la medicamentele OTC, suplimente-
lor alimentare ºi dispozitivelor me-
dicale. Un cadru de reglementare
modern, aliniat la practicile europe-
ne, ar asigura o dezvoltare sustenabi-
lã a sectorului ºi o mai bunã informa-
re a publicului. RASCI va rãmâne în
continuare un partener de dialog de-
schis ºi implicat în iniþiativele care
aduc beneficii reale pentru sãnãtatea
publicã.

”44 de milioane de
afecþiuni minore sunt
autogestionate în fiecare
an în România”

Reporter: Asociaþia dumneavoa-
strã aduce în atenþie importanþa
îngrijirii personale. Care este impac-
tul ºi ce beneficii are îngrijirea per-
sonalã în afecþiunile minore? Cum
consideraþi cã trebuie promovatã
îngrijirea personalã?

Diana Mereu: Îngrijirea personalã
joacã un rol esenþial în menþinerea
sãnãtãþii generale ºi în reducerea
presiunii asupra sistemului medical,
oferind consumatorilor posibilitatea
de a gestiona afecþiunile minore
într-un mod rapid, eficient ºi respon-
sabil. Prin utilizarea corectã a medi-
camentelor fãrã prescripþie (OTC), a
suplimentelor alimentare ºi dispozi-
tivelor medicale, pacienþii pot preve-
ni agravarea unor probleme de sãnã-
tate ºi pot reduce necesitatea consul-
taþiilor medicale pentru afecþiuni co-
mune, precum rãcelile, tulburãrile
digestive sau durerile minore. În
plus, o culturã a prevenþiei -
printr-un stil de viaþã sãnãtos ºi o au-
tomedicaþie responsabilã - contribu-
ie la îmbunãtãþirea calitãþii vieþii ºi la
optimizarea resurselor sistemului de
sãnãtate.

În fiecare an, în Europa, aproxima-
tiv 1,2 miliarde de cazuri de afecþiuni

minore sunt autogestionate prin uti-
lizarea medicamentelor eliberate
fãrã prescripþie medicalã. Aceasta
economiseºte peste 36 miliarde de
euro care altfel ar fi suportate de pa-
cienþi, de sistemele de sãnãtate ºi de
economiile naþionale. În plus, extin-
derea autoîngrijirii pentru afecþiuni-
le minore ar putea economisi încã 18
miliarde de euro pe an. Aceasta este
concluzia unui studiu realizat de
AESGP asupra valorii economice ºi
sociale a îngrijirii personale ºi auto-
medicaþiei în Europa. Potrivit ace-
stuia, 44 de milioane de afecþiuni mi-
nore sunt autogestionate în fiecare
an în România, ceea ce genereazã
economii de peste 708 milioane de
euro pentru sistemul de sãnãtate ºi

economia naþionalã.
Pentru ca îngrijirea personalã sã fie

eficientã ºi sigurã, este esenþialã
educarea consumatorilor privind uti-
lizarea responsabilã a produselor
farmaceutice fãrã prescripþie ºi recu-
noaºterea limitelor automedicaþiei.
Aceasta trebuie promovatã prin cam-
panii de informare la nivel naþional,
care sã ofere acces la informaþii co-
recte ºi bazate pe dovezi ºtiinþifice.
Medicii ºi farmaciºtii au un rol-cheie
în consilierea pacienþilor, iar impli-
carea acestora în ghidarea consuma-
torilor cãtre alegeri informate poate
contribui semnificativ la o utilizare
corectã a produselor de autoîngrijire.

Reporter: Care sunt obiectivele,
respectiv proiectele RASCI pe
2025?

Diana Mereu: În 2025, ne propu-
nem sã consolidãm, în continuare,
colaborarea cu autoritãþile, fiind un
partener de încredere în procesul de
elaborare ºi implementare a regle-
mentãrilor din domeniul nostru.
Vom continua sã oferim expertizã ºi
feedback calificat, asigurându-ne cã
legislaþia reflectã realitãþile pieþei ºi
nevoile consumatorilor ºi pacienþilor
români. Prioritãþile noastre includ
accelerarea normelor de implemen-
tare pentru legislaþia existentã, dez-
voltarea de noi iniþiative legislative
ºi continuarea campaniei educaþio-
nale ”Despre sãnãtate, cu responsa-
bilitate”, pentru educarea ºi respon-
sabilizarea consumatorilor ºi pacien-
þilor în gestionarea sãnãtãþii lor.

O componentã esenþialã este con-
solidarea comunicãrii medicamente-
lor fãrã prescripþie medicalã (OTC)
în mediul online, social media ºi
aplicaþii mobile. Pe termen mediu ºi
lung, ne angajãm sã abordãm iniþiati-
ve precum clarificarea comerþului
online cu medicamente OTC ºi a ex-
punerii acestor produse la raft, con-
tribuind astfel la dezvoltarea seg-
mentului de îngrijire personalã ºi la
responsabilizarea populaþiei în ge-

stionarea propriei stãri de sãnãtate.
De asemenea, în luna octombrie,

RASCI va gãzdui un eveniment de
referinþã deja la nivelul industriei de
self-care din România. Acesta va
oferi o platformã excelentã pentru a
împãrtãºi informaþii de ultimã orã,
pentru a discuta despre provocãrile
curente ºi pentru a consolida parte-
neriatele din industrie. Cu siguranþã,
evenimentul de anul acesta va repre-
zenta o ocazie importantã pentru a
aduce împreunã profesioniºtii din in-
dustrie ºi a aborda provocãrile ºi
oportunitãþile curente, precum ºi
pentru a avansa soluþii sustenabile
pentru dezvoltarea ºi consolidarea
acesteia.

Reporter: Vã mulþumesc! n

P
iaþa medicamentelor fãrã prescripþie (OTC) din

România a înregistrat o creºtere solidã în 2024,

continuând tendinþa pozitivã din anii anteriori, ne-a

declarat doamna Diana Mereu, Director Executiv

RASCI, subliniind cã, potrivit datelor IQVIA, seg-

mentul OTC a crescut cu 13,8% în valoare ºi 2,9%

în volum în primele trei trimestre ale anului trecut, ceea ce re-

flectã o cerere stabilã pentru soluþii de autoîngrijire ºi prevenþie.

"Factorii care ar putea influenþa evoluþia
pieþei în 2025 includ aplicarea reglementãrilor

privind publicitatea digitalã ºi
clarificarea comerþulului online, care ar putea

facilita o mai bunã promovare ºi accesibilitate a
produselor OTC".

"Modernizarea reglementãrilor privind
publicitatea digitalã a medicamentelor fãrã

prescripþie (OTC) este esenþialã pentru alinierea
pieþei farmaceutice la noile tendinþe de consum ºi la

realitatea digitalã tot mai prezentã".
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”Domeniului medical din
România îi lipsesc

predictibilitatea, digitalizarea
realã ºi, cel mai important,
empatia instituþionalizatã”

(Interviu cu Dr. Wargha Enayati, fondatorul ºi preºedintele executiv al Enayati Medical City)

Reporter: Care este povestea Ena-
yati Medical City? Cum aþi decis sã in-
vestiþi într-un proiect major de medici-
nã integratã?

Dr. Wargha Enayati: Povestea
Enayati Medical City (EMC) este, de
fapt, povestea unei misiuni personale -
aceea de a transforma modul în care
este perceputã ºi livratã îngrijirea me-
dicalã în România. Dupã ce am fondat
reþeaua Regina Maria ºi Fundaþia Ino-
vaþii Sociale Regina Maria, am simþit
cã este momentul sã construim ceva ce
nu exista încã: un ecosistem medical
complet, în care medicina privatã ºi
cea umanistã sã coexiste. Enayati
Medical City este un proiect de suflet,
nãscut din experienþã, din dorinþa de a
inova, dar mai ales din credinþa cã pa-
cienþii meritã grijã cu adevãrat inte-
gratã, empaticã ºi eficientã.

Reporter: La cât s-a ridicat investi-
þia iniþialã ºi ce a presupus aceasta? Ce
investiþii aþi fãcut ulterior ºi ce mai
aveþi în vedere? Intenþionaþi sã vã ex-
tindeþi?

Dr. Wargha Enayati: Investiþia ini-
þialã în Enayati Medical City s-a ridi-
cat la aproximativ 64 de milioane de
euro, fiind cea mai mare investiþie me-
dicalã privatã cu capital 100% româ-
nesc din ultimii ani. A presupus con-
strucþia unui campus medical de peste
35.000 mp, dotat cu tehnologii moder-
ne ºi gândit modular - astfel încât sã
putem integra servicii de oncologie,
geriatrie, recuperare, îngrijire paliati-
vã, ambulatoriu ºi chirurgie. Ulterior,
am continuat investiþiile în digitaliza-
re, extinderea echipelor medicale ºi
dotarea cu echipamente de ultimã ge-
neraþie. Acum, deschidem o nouã lo-
caþie - Policlinica Enescu ºi extindem
Policlinica Bãneasa, cu servicii me-
dicale dedicate mamei ºi copilului.

Aceste investiþii vin sã întregeascã
ecosistemul medical construit în jurul
conceptului Concierge Doctor. În
2026 vom prelua ºi relansa Maternita-
tea Bãneasa, ca parte dintr-un plan am-
plu de extindere a Enayati Medical
City în zona de nord a Capitalei.

Reporter: Ce include Enayati
Medical City, ce servicii/tratamente
oferiþi, ce tehnologii utilizaþi ºi ce a
însemnat sã aduceþi tehnologia în
acest proiect? Care sunt cele mai soli-
citate servicii în cadrul EMC?

Dr. Wargha Enayati: Oraºul medi-
cal gãzduieºte spitale de specialitate,
servicii de oncologie, recuperare me-
dicalã, îngrijiri paliative ºi o rezidenþã
modernã pentru seniori, alãturi de un
sistem ambulatoriu centrat pe diagnos-
tic de precizie ce se învârte în jurul
Concierge Doctor. Mai mult decât un
simplu complex medical, Enayati Me-
dical City este un simbol al medicinei
colaborative, unde pacientul benefi-
ciazã de un traseu medical optimizat,
fãrã obstacole birocratice sau lipsã de
coordonare între specialiºti. Acest
proiect a fost posibil printr-o investiþie
de 64 de milioane de euro, conso-
lidând poziþia sectorului privat ca al-
ternativã viabilã la sistemul public.

O altã inovaþie pe care acest model o
aduce este introducerea conceptului
de Concierge Doctor - un ghid medical
personal care ajutã pacienþii sã navi-
gheze prin sistemul medical, asi-
gurându-se cã ei primesc în timp util
tratamentul potrivit, indiferent dacã
acesta se aflã într-un spital de stat sau
privat.

Tehnologia a fost un pilon-cheie:
avem acceleratoare liniare de ultimã
generaþie pentru radioterapie, soluþii
digitale pentru dosarul pacientului, te-
lemedicinã ºi platforme pentru progra-

mãri rapide. Cele mai solicitate servi-
cii rãmân cele la Concierge Doctor,
observãm o creºtere remarcabilã a
accesãrii abonamentelor Enayati
Medical City în paralel cu tratamente-
le oncologice, serviciile de recuperare,
serviciile de geriatrie ºi îngrijirea pa-
liativã.

”Avem un procent în
creºtere de pacienþi din
afara þãrii”

Reporter: Aveþi ºi pacienþi din afara
þãrii? Dacã da, care este proporþia ace-
stora?

Dr. Wargha Enayati: Da, avem un
procent în creºtere de pacienþi din afa-
ra þãrii - aproximativ 8-10% în acest
moment. Cei mai mulþi vin din diaspo-
rã, în special din þãri precum Germa-
nia, Italia, Spania sau Marea Britanie,
dar avem ºi pacienþi internaþionali care
aleg România pentru tratamente de
oncologie sau îngrijire paliativã, atraºi
de calitatea serviciilor ºi costurile mai
accesibile comparativ cu alte sisteme
de sãnãtate.

Reporter: Aþi lansat ideea de ”Con-
cierge Doctor”. Ce presupune acest
concept?

Dr. Wargha Enayati: ”Concierge
Doctor” este un concept inspirat din
medicina americanã personalizatã.
Practic, pacientul nu mai este nevoit sã
navigheze singur prin sistem, ci este
însoþit de un medic dedicat care coor-
doneazã întreaga lui experienþã medi-
calã: de la prevenþie, analize ºi investi-
gaþii, pânã la tratamente ºi monitoriza-
re. E vorba despre încredere, continui-
tate ºi o relaþie medicalã umanã, nu
fragmentatã. Este unul dintre cele mai
inovatoare elemente incluse în abona-
mentele Enayati Medical City. Acesta
nu este doar un medic, ci un consilier
medical dedicat, care ghideazã pa-
cientul prin labirintul sistemului de sã-
nãtate. Spre deosebire de alte abona-
mente care limiteazã accesul doar la
propria reþea, Concierge Doctor oferã
soluþii medicale indiferent de locaþie -
fie în sectorul privat, fie în spitale pu-
blice, în þarã sau în strãinãtate.

Reporter: Care sunt diferenþele din-
tre modelul de îngrijire medicalã din

þara noastrã ºi cel pe care îl oferiþi la
EMC? Ce îi lipseºte domeniului de
îngrijire a sãnãtãþii din România?

Dr. Wargha Enayati: Principala di-
ferenþã este viziunea pe termen lung.
În România, sistemul este încã reactiv:
tratãm problemele când apar. La Ena-
yati Medical City, ne concentrãm pe
prevenþie, pe însoþirea pacientului ºi
pe integrarea serviciilor medicale -
ceea ce duce la mai puþinã suferinþã,
costuri mai mici pe termen lung ºi o
calitate mai bunã a vieþii. Domeniului
medical din România îi lipsesc predic-
tibilitatea, digitalizarea realã ºi, poate
cel mai important, empatia instituþio-
nalizatã. Nu avem încã un sistem con-
struit în jurul pacientului.

Cel mai inovativ sunt diferenþiatorii
incluºi în abonamentele Enayati Me-
dical City, ce graviteazã în jurul Con-
cierge Doctor, dar aduce ºi alte avanta-
je diferite de ceilalþi jucãtori de pe pia-
þã.

Oferim acces extins la servicii medi-
cale, fãrã restricþii de reþea. Abona-
mentele Enayati Medical City sunt
singurele de pe piaþã care permit acce-
sul la o reþea deschisã de peste 2.000
de furnizori medicali, nu doar la cen-
trele proprii. Aceastã flexibilitate este
un avantaj major pentru companiile cu
angajaþi în diferite oraºe, eliminând
barierele logistice ºi oferind acces ra-
pid la medici de top.

Avem servicii medicale la birou ºi
pentru familie. Un alt element distin-
ctiv este posibilitatea de a beneficia de
consultaþii medicale direct la sediul
companiei. Aceastã facilitate reduce
timpul pierdut cu deplasãrile ºi permi-
te un control mai bun al stãrii de sãnã-
tate a angajaþilor. În plus, Enayati Me-
dical City extinde protecþia medicalã
ºi cãtre pãrinþii angajaþilor, fãrã costuri
suplimentare - un beneficiu unic pe
piaþa abonamentelor medicale corpo-
rate. Facem programãri rapide ºi ofe-
rim acces garantat la specialiºti.
Într-un sistem medical unde progra-
mãrile la specialiºti pot dura sãptãm-
âni, Enayati Medical City oferã garan-
þia consultaþiilor în maximum trei zile
lucrãtoare. Acest aspect este esenþial
pentru companiile care îºi doresc un
serviciu medical eficient, fãrã timpi de

aºteptare îndelungaþi. Prin aplicaþia mo-
bilã MyEMC, abonaþii au acces rapid la
programul medicilor, dosarul medical
sau posibilitatea de a gestiona progra-
mãrile întregii familii, în acelaºi loc.

Organizãm webinarii personalizate
ºi educaþie medical. Educaþia medica-
lã este un alt pilon important al abona-
mentelor Enayati Medical City. Com-
paniile beneficiazã de sesiuni de infor-
mare ºi webinarii pe teme de interes
pentru angajaþi, susþinute de medici
specializaþi. De la sãnãtatea mintalã ºi
nutriþie, pânã la prevenþia bolilor cro-
nice, aceste sesiuni aduc valoare realã
ºi contribuie la o culturã organizaþio-
nalã sãnãtoasã.

”Birocraþia ºi lipsa
colaborãrii între public ºi
privat frâneazã multe
iniþiative valoroase”

Reporter: Ce oportunitãþi ºi ce pro-
vocãri sunt în þara noastrã, în domeniul
în care activaþi?

Dr. Wargha Enayati: Oportunitãþi-
le sunt uriaºe: România are un poten-
þial enorm în medicina privatã, iar di-
gitalizarea, inteligenþa artificialã ºi tu-
rismul medical pot deveni motoare re-
ale de dezvoltare. Provocãrile? Forþa
de muncã medicalã - avem medici ex-

cepþionali, dar ºi o migraþie continuã.
De asemenea, birocraþia ºi lipsa cola-
borãrii între public ºi privat frâneazã
multe iniþiative valoroase.

Reporter: Ce cifrã de afaceri aþi
înregistrat în 2024 ºi ce estimaþi pentru
2025?

Dr. Wargha Enayati: În 2024, cifra
de afaceri a grupului Enayati Medical
City a depãºit 50 de milioane de euro,
cu o creºtere constantã pe toate seg-
mentele. Pentru 2025 estimãm o
creºtere de peste 30%, susþinutã de
lansarea noilor structuri, extinderea
reþelei de parteneri medicali ºi creºte-
rea numãrului de abonaþi în reþeaua
noastrã cu acces deschis.

Reporter: Plãnuiþi sã lansaþi vreun
proiect nou anul acesta?

Dr. Wargha Enayati: Da, anul 2025
marcheazã un moment simbolic pen-
tru noi - aniversarea a 30 de ani de
când am deschis primul cabinet de car-
diologie din care s-a transformat si
dezvoltat apoi Reþeaua Regina Maria
pe care am condus-o ºi crescut-o timp
de 20 de ani. ”30 de ani de inovaþie
medicalã” este egida acestui an. Vom
avea multe surprize anul acesta, cele
mai vizibile rãmân deschiderea ºi ex-
tinderea celor douã policlinici Bãnea-
sa ºi Enescu.

Reporter: Vã mulþumesc! n

I
nvestiþia iniþialã în Enayati Medical City - un ecosistem

medical complet, în care medicina privatã ºi cea umanistã

coexistã - s-a ridicat la aproximativ 64 de milioane de

euro, fiind cea mai mare investiþie medicalã privatã cu ca-

pital 100% românesc din ultimii ani, ne-a declarat Dr.

Wargha Enayati, fondatorul ºi preºedintele executiv al

EMC, menþionând cã oraºul medical gãzduieºte spitale de spe-

cialitate, servicii de oncologie, recuperare medicalã, îngrijiri pa-

liative ºi o rezidenþã modernã pentru seniori, alãturi de un sistem

ambulatoriu centrat pe diagnostic.

"Investiþia iniþialã în Enayati Medical City
s-a ridicat la aproximativ 64 de milioane de euro,
fiind cea mai mare investiþie medicalã privatã cu

capital 100% românesc din ultimii ani.
A presupus construcþia unui campus medical de
peste 35.000 mp, dotat cu tehnologii moderne ºi
gândit modular - astfel încât sã putem integra
servicii de oncologie, geriatrie, recuperare,

îngrijire paliativã, ambulatoriu ºi chirurgie".

"Mai mult decât un simplu complex medical,
Enayati Medical City este un simbol al medicinei
colaborative, unde pacientul beneficiazã de un

traseu medical optimizat, fãrã obstacole birocratice
sau lipsã de coordonare între specialiºti".

"Oferim acces extins la servicii medicale, fãrã
restricþii de reþea. Abonamentele Enayati Medical
City sunt singurele de pe piaþã care permit accesul

la o reþea deschisã de peste 2.000 de furnizori
medicali, nu doar la centrele proprii.

Aceastã flexibilitate este un avantaj major
pentru companiile cu angajaþi în diferite oraºe,

eliminând barierele logistice ºi oferind
acces rapid la medici de top".
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RECUPERARE MEDICALA

”Durerea lombarã este
al doilea cel mai frecvent

motiv pentru care oamenii
se prezintã la medic”

(Interviu cu dr. Ovidiu Cristian Chiriac, asistent universitar UMF dr. Carol Davila,
medic primar medicinã fizicã, recuperare medicalã ºi balneologie)

Reporter: Aveþi o experienþã bogatã
în domeniul recuperãrii medicale ºi al
balneologiei. Ce v-a determinat sã vã
îndreptaþi spre acest segment?

Ovidiu Cristian Chiriac: Întotdea-
una am fost atras de complexitatea
procesului de vindecare ºi de posibili-
tatea de a ajuta pacienþii sã îºi recâºtige
mobilitatea ºi calitatea vieþii. Recupe-
rarea medicalã ºi balneologia repre-
zintã un domeniu complex ce oferã o
abordare holisticã, combinând terapii
fizice, tehnologii avansate ºi resurse
naturale pentru a obþine cele mai bune
rezultate.

Reporter: Care sunt cele mai comu-
ne afecþiuni pentru care vi se adresea-
zã pacienþii?

Ovidiu Cristian Chiriac: Cele mai
frecvente afecþiuni sunt cele mus-
culo-scheletale, precum hernia de
disc, spondiloza cervicalã ºi lombarã,
artritele, tendinitele ºi sindromul de
tunel carpian. De asemenea, reabilita-
rea post-accident vascular cerebral ºi
post-traumaticã reprezintã o parte im-
portantã a activitãþii noastre.

Reporter: Aþi observat, dupã anii de
pandemie, respectiv dupã ce lucrul de
acasã s-a extins, o creºtere a numãrului
pacienþilor cu afecþiuni ale coloanei?

Ovidiu Cristian Chiriac: Da, cu si-
guranþã. Stilul de viaþã sedentar aso-
ciat muncii la birou ºi utilizarea exce-
sivã a dispozitivelor electronice au dus
la o creºtere semnificativã a cazurilor
de dureri lombare, cervicale ºi de po-
sturi incorecte. Durerea lombarã este
al doilea cel mai frecvent motiv pentru
care oamenii se prezintã la medic, a
cincea cauzã de spitalizare ºi al treilea
cel mai frecvent motiv pentru o inter-
venþie chirurgicalã, impactul so-
cio-economic fiind unul major. Lom-
balgia reprezintã un simptom, având
cauze complexe, implicând afectarea
muscularã, articularã, vertebralã
ºi/sau a structurilor spinale ºi nervilor
periferici.

Sã nu uitãm cã odatã cu înaintarea în
vârstã, majoritatea persoanelor sunt
expuse riscului de a se confrunta cu
dureri de spate. De asemenea, sunt ex-
puse unui risc mai mare persoanele
care nu fac exerciþii fizice, au artritã,
sunt supraponderale, ridicã folosind
spatele în loc de picioare, suferã de an-
xietate sau depresie, ºi fumãtorii.

Reporter: Ce le recomandaþi, pen-
tru sãnãtatea coloanei, persoanelor
care lucreazã de acasã?

Ovidiu Cristian Chiriac: Este
esenþial sã îºi amenajeze un spaþiu de
lucru ergonomic, sã facã pauze active
la fiecare orã ºi sã includã exerciþii de
stretching ºi întãrire a musculaturii
spatelui în rutina zilnicã. De aseme-
nea, recomand mersul pe jos ºi utiliza-
rea unui scaun de susþinere adecvat.

”Fizioterapia este esenþialã
în procesul de recuperare
post-accidentare sau
intervenþie chirurgicalã”

Reporter: Când avem nevoie de fi-
zioterapie sau kinetoterapie ºi ce afec-
þiuni ale coloanei putem trata astfel?

Ovidiu Cristian Chiriac: Fiziotera-
pia ºi kinetoterapia sunt indicate în
afecþiunile acute ºi cronice ale coloa-
nei vertebrale, inclusiv hernia de disc,
lombosciatica, cifoza ºi scolioza. Ace-
ste terapii ajutã la reducerea durerii,
îmbunãtãþirea mobilitãþii ºi prevenirea
recidivelor.

Fizioterapia ajutã la corectarea du-
rerii ºi a disfuncþiilor apãrute la nive-
lul muºchilor, articulaþiilor, tendoa-
nelor ºi ligamentelor. Studiile au arã-
tat cã tratamentul fizioterapeutic poa-
te ajuta ºi în diferite afecþiuni legate
de sarcinã, în special durerile de spa-
te. Fizioterapeutul evalueazã starea
pacientului ºi îl trateazã folosind di-
verse tehnici, precum laser, terapia cu
unde de ºoc ºi anumite tipuri de exer-
ciþii fizice. Fizioterapeutul realizeazã
un plan de tratament personalizat în
funcþie de stãrile specifice ale fiecãrui
pacient. Deºi cei mai mulþi oameni
cred cã fizioterapeuþii doar trateazã
sau restabilesc o leziune, ei pot lucra
ºi pentru a preveni apariþia unor posi-
bile accidentãri ºi pot juca un rol im-
portant în menþinerea funcþiei fizice
generale.

Fizioterapia este esenþialã în proce-
sul de recuperare post-accidentare
sau intervenþie chirurgicalã, deoarece
ajutã la restabilirea mobilitãþii, a for-
þei musculare ºi la reducerea durerii.
Persoanele care suferã de dureri cro-
nice, cum ar fi cele asociate cu afec-
þiuni precum artrita, pot avea benefi-
cii semnificative de pe urma ºedinþe-
lor de fizioterapie. Tehnicile utilizate
pot ameliora durerea ºi îmbunãtãþi ca-
litatea vieþii. De asemenea, pacienþii
cu afecþiuni neurologice, cum ar fi
scleroza multiplã sau accidente vas-

culare cerebrale, pot beneficia de in-
tervenþia fizioterapeuþilor pentru a
îmbunãtãþi funcþiile motorii ºi a redu-
ce rigiditatea muscularã. Persoanele
care au avut afecþiuni respiratorii sau
care se confruntã cu probleme ale si-
stemului respirator, cum ar fi astmul
sau bronºita cronicã, pot gãsi ajutor în
fizioterapie. Exerciþiile specifice pot
îmbunãtãþi capacitatea pulmonarã ºi
calitatea respiraþiei. ªi nu în ultimul
rând pacienþii cu probleme cardiova-
sculare pot beneficia de fizioterapie
pentru a-ºi îmbunãtãþi starea de sãnã-
tate ºi pentru a preveni complicaþiile.

Reporter: Care sunt cele mai mari
provocãri cu care v-aþi confruntat în
tratarea pacienþilor, respectiv în rã-
spunsul acestora la tratament?

Ovidiu Cristian Chiriac: Una din-
tre principalele provocãri este lipsa
aderenþei la tratament. Mulþi pacienþi
abandoneazã terapia atunci când sim-
ptomele se amelioreazã, fãrã a finaliza
întregul program de recuperare. De
asemenea, aºteptãrile nerealiste ºi lip-
sa de disciplinã în menþinerea unui stil
de viaþã sãnãtos pot afecta rezultatele
pe termen lung.

Reporter: Ce trebuie sã facã un pa-
cient care a încheiat cu succes un pro-
gram de recuperare? Ce presupune di-
sciplina ulterioarã?

Ovidiu Cristian Chiriac: Pacienþii
trebuie sã îºi menþinã un program re-
gulat de exerciþii, sã evite factorii de
risc care au condus la afecþiunea iniþia-
lã ºi sã vinã la controale periodice.
Adoptarea unui stil de viaþã activ ºi
echilibrat este esenþialã pentru preve-
nirea recidivelor.

Reporter: Care este rolul exerciþii-
lor fizice în viaþa unei persoane sãnã-
toase, respectiv a uneia care este nevo-
itã sã apeleze la recuperare medicalã?

Ovidiu Cristian Chiriac: Durerile
lombare pot fi o provocare majorã.
Adoptarea unui stil de viaþã activ,
menþinerea unei posturi corecte ºi
conºtientizarea factorilor care pot con-
tribui la durerile de spate sunt paºi
esenþiali pentru menþinerea sãnãtãþii
coloanei vertebrale. Pentru o persoanã
sãnãtoasã, exerciþiile fizice contribuie
la menþinerea unei greutãþi optime,
îmbunãtãþirea circulaþiei ºi prevenirea
afecþiunilor musculo-scheletale. În ca-
zul pacienþilor aflaþi în recuperare,
exerciþiile sunt esenþiale pentru refa-
cerea forþei musculare, a mobilitãþii ºi
prevenirii complicaþiilor.

”Suntem martori la
evoluþia rapidã a
medicinei, la fel ºi a
patologiilor ºi afecþiunilor
cu care ne confruntãm”

Reporter: Domeniul recuperãrii
medicale este într-o continuã evoluþie,
în ultimii ani. Care este, în prezent, ro-
lul tehnologiei în domeniu? Care sunt
cele mai noi tehnologii/soluþii destina-
te segmentului medical pe care activa-
þi? Ce recomandãri le faceþi în aceastã
privinþã pacienþilor?

Ovidiu Cristian Chiriac: Tehnolo-
gia joacã un rol crucial, oferind meto-
de avansate de diagnostic ºi tratament.
Dispozitivele de terapie prin laser,
electrostimularea, terapia cu unde de
ºoc ºi infiltraþiile cu ecoghidaj sunt
doar câteva exemple de soluþii moder-
ne. Pacienþii trebuie sã fie deschiºi la
utilizarea acestor tehnologii pentru a
beneficia de recuperare rapidã ºi efi-
cientã.

Zilnic suntem martori la evoluþia ra-
pidã a medicinei, la fel ºi a patologiilor
ºi afecþiunilor cu care ne confruntãm,
iar la baza acestor tipuri de proceduri
stau cele mai noi ºi mai actuale meto-
dologii americane ºi protocoale inter-
naþionale pe care noi le respectãm cu
stricteþe. Specificitatea constã în fap-
tul cã aceste infiltraþii transforaminale
realizate la nivelul colanei vertebale
permit injectarea unei substanþe an-
tiinflamatoare exact în zona de emer-
genþã. Efectuãm cu succes de cel puþin
patru ani acest tip de procedurã ghida-
tã ecografic, iar pacienþii noºtri care
beneficiazã de un protocol individua-
lizat sunt în permanenþã monitorizaþi
de personalul medical ºi reevaluaþi la
nevoie ºi în funcþie de evoluþia sindro-
mului dureros ºi sunt orientaþi cãtre
electroterapie, laserterapie, criotera-
pie, unde scurte & microunde,
kinetoterapie.

Infiltraþiile cu ecoghidaj pot fi adap-
tate la nevoile individuale ale pacien-
tului, iar substanþele utilizate pot va-
ria în funcþie de tipul ºi severitatea
afecþiunii. Datoritã ghidajului eco-
grafic, medicul poate evita zonele
sensibile sau structurile critice ale co-
loanei vertebrale, reducând astfel ri-
scul de leziuni sau complicaþii. Acea-
stã tehnicã este mai puþin radiantã
decât celelalte tipuri de infiltraþii
efectuate sub control imagistic (com-

puter tomograf sau angiograf). Deoa-
rece procedura are o precizie mult
mai mare ºi mai puþin invazivã, pa-
cienþii se pot recupera mai repede ºi
pot reveni la activitãþile lor normale
într-un timp mai scurt. În primele 24
de ore, medicii indicã repausul la pat,
reluarea treptatã a activitãþilor nor-
male ºi evitarea ridicãrii de obiecte
grele sau a efortului fizic intens pen-
tru cel puþin ºase sãptãmâni. De ase-
menea, perioada de recuperare la un
pacient cu probleme (discopatie a co-
lanei lombare) poate varia în funcþie
de statusul, gravitatea discopatiei ºi,
nu în ultimul rând, în funcþie de statu-
sul metabolic al fiecãrui pacient.

”Viitorul recuperãrii
medicale este promiþãtor”

Reporter: Cum vedeþi viitorul recu-
perãrii medicale, þinând cont de aceste
evoluþii tehnologice?

Ovidiu Cristian Chiriac: Timpul
este, poate, determinant în tratarea cu
succes a unei afecþiuni. Prin utilizarea
celor mai performante tehnologii ºi
echipamente de RMN ºi CT facem tot
posibilul ca timpul rapid de examinare
ºi furnizare a rezultatelor sã fie aliatul
de încredere al pacienþilor noºtri. Pen-

tru a avea o evaluare exactã a statusu-
lui pacientului, pentru a-i putea urmãri
evoluþia ºi pentru a-l putea încadra
într-un protocol amãnunþit, examinãri-
le CT ºi RMN sunt obligatorii. Avem
grijã ca rezultatele examinãrii sã fie
cât mai precise ºi punem accent pe
modul în care ele sunt transmise pa-
cienþilor noºtri.

Desigur, cu integrarea inteligenþei
artificiale, a realitãþii virtuale ºi tele-
medicinei în planurile de tratament,
viitorul recuperãrii medicale este pro-
miþãtor. Aceste tehnologii vor permite
personalizarea terapiilor ºi monitori-
zarea continuã a pacienþilor, îmbunã-
tãþind rezultatele pe termen lung.

Reporter: Sunteþi cadru didactic la
UMF ”Carola Davila” din Bucureºti.
Ce sfaturi aveþi pentru tinerii care do-
resc sã se specializeze în recuperare
medicalã?

Ovidiu Cristian Chiriac: Le reco-
mand sã fie dedicaþi învãþãrii continue,
sã fie pasionaþi de îmbunãtãþirea cali-
tãþii vieþii pacienþilor ºi sã îºi dezvolte
abilitãþi multidisciplinare. Recupera-
rea medicalã necesitã atât cunoºtinþe
teoretice solide, cât ºi empatie, rãbda-
re ºi dorinþa de a inova în beneficiul
pacienþilor.

Reporter: Vã mulþumesc! n

S
tilul de viaþã sedentar asociat muncii la birou ºi utili-

zarea excesivã a dispozitivelor electronice au dus la

o creºtere semnificativã a cazurilor de dureri lomba-

re, cervicale ºi de posturi incorecte, ne-a declarat

dr. Ovidiu Cristian Chiriac, medic primar medicinã

fizicã, recuperare medicalã ºi balneologie, subli-

niind cã durerea lombarã este al doilea cel mai frecvent motiv

pentru care oamenii se prezintã la medic, a cincea cauzã de spi-

talizare ºi al treilea cel mai frecvent motiv pentru o intervenþie

chirurgicalã.

"Stilul de viaþã sedentar asociat muncii la birou ºi
utilizarea excesivã a dispozitivelor electronice au

dus la o creºtere semnificativã a cazurilor de dureri
lombare, cervicale ºi de posturi incorecte".

"Odatã cu înaintarea în vârstã, majoritatea
persoanelor sunt expuse riscului de a se confrunta
cu dureri de spate. De asemenea, sunt expuse unui

risc mai mare persoanele care nu fac exerciþii
fizice, au artritã, sunt supraponderale, ridicã
folosind spatele în loc de picioare, suferã de

anxietate sau depresie, ºi fumãtorii".

"Perioada de recuperare la un pacient cu
probleme (discopatie a colanei lombare) poate

varia în funcþie de statusul, gravitatea discopatiei
ºi, nu în ultimul rând, în funcþie de statusul

metabolic al fiecãrui pacient".
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”Viitorul nutriþiei nu este despre diete drastice,
ci despre înþelegerea profundã a corpului ºi a

psihologiei din spatele mâncatului”
(Interviu cu Radu Sofronea - nutriþionist, specialist psiho-nutriþie, coach acreditat WildFit)

Reporter: Ce v-a determinat sã ale-
geþi nutriþia ºi care a fost drumul dum-
neavoastrã cãtre WildFit?

Radu Sofronea: Nutriþia nu a fost
doar o alegere profesionalã, ci o de-
scoperire care mi-a schimbat complet
viaþa. Cel mai mult am avut 125 de ki-
lograme ºi de mic copil am avut mari
probleme cu greutatea. În 2018 am de-
venit pasionat de modul în care fun-
cþioneazã corpul ºi mintea ca întreg
(nu separat) ºi totul s-a schimbat.
Atunci m-am vindecat complet, am
ajuns la greutatea idealã ºi m-am men-
þinut acolo fãrã voinþã sau chin, iar
drumul meu a devenit clar. ªtiam cât
de mulþi oameni trãiesc aceeaºi luptã
continuã cu mâncarea pe care am
dus-o ºi eu, ºi am realizat cã îi pot ajuta
cu adevãrat pe cei care au probleme si-
milare. WildFit nu este doar alimenta-
þia sãnãtoasã, nu înseamnã doar reguli
ºi restricþii, ci o schimbare profundã în
relaþia pe care oamenii o au cu mânca-
rea. Am ajuns aici pentru cã nevoia ºi
cheia nu erau în realitate sã aflãm ce e
bine sã mâncãm, ci DE CE facem ale-
gerile alimentare pe care le facem ºi
cum putem transforma obiceiurile no-
astre într-un mod sustenabil pe care sã
îl aplicãm fãrã chin, luptã sau voinþã.

Reporter: Ce presupune programul
WildFit ºi cui se adreseazã? Ce trebuie
sã ºtie o persoanã care vrea sã apeleze
la acest program?

Radu Sofronea: WildFit este un
program de transformare a relaþiei cu
mâncarea, bazat pe înþelegerea pro-

fundã a nevoilor corpului nostru, a
modului în care funcþioneazã creierul
ºi a mecanismelor emoþionale ºi men-
tale care stau în spatele alimentaþiei.
Nu este o dietã, nu este un plan de slã-
bit - este un proces care ne ajutã sã ne
reeducãm mintea ºi corpul astfel încât
sã facem alegeri alimentare conºtiente
ºi sã nu mai fim prizonierii poftelor
sau obiceiurilor toxice. Este destinat
celor care vor mai mult decât o schim-
bare temporarã - celor care vor echili-
bru, claritate ºi libertate în alegerile lor
alimentare.

Reporter: Ce schimbare în compor-
tamentul propriu v-a adus, respectiv la
ce rezultate aþi ajuns în urma integrãrii
programului WildFit?

Radu Sofronea: Cel mai mare re-
zultat pe care eu l-am obþinut aplicând
toate aceste cunoºtinþe a fost
LIBERTATEA faþã de mâncare pentru
ca aveam “n” mâncãruri cãrora eu nu
le puteam spune nu ºi aveam o singurã
opþiune: MÃNÂNC. În plus, atunci
când lucrezi corect la partea psihologi-
cã ºi emoþionalã nu mai simþi restricþii,
iar relaþia cu mâncarea nu mai este una
de luptã. În cãlãtoria asta am învãþat
care sunt cu adevãrat semnalele corpu-
lui, cum se lucreazã cu emoþiile ºi cu
convingerile care ne dicteazã compor-
tamentul, deciziile ºi rezultatele.

Reporter: Cum trebuie sã arate un
meniu zilnic sãnãtos?

Radu Sofronea: Un meniu sãnãtos
nu înseamnã perfecþiune sau restricþie,
ci echilibru ºi varietate, ceva ce poate

fi susþinut pe termen lung. Ar trebui sã
includã: alimente proaspete, neproce-
sate, bogate în nutrienþi esenþiali; pro-
teine de calitate (vegetale sau animale,
în funcþie de preferinþe); grãsimi sãnã-
toase, care hrãnesc creierul ºi corpul;
fibre din legume sau fructe, care susþin
digestia ºi menþin senzaþia de saþietate;
multã hidratare - apa este esenþialã în
orice stil alimentar.

Reporter: Care sunt cele mai bune
surse pentru energia noastrã?

Radu Sofronea: Energia noastrã nu
vine doar din calorii, ci ºi din calitatea
nutrienþilor pe care îi consumãm ºi sta-
rea de spirit pe care o avem. Din punct
de vedere alimentar, cele mai bune
surse de energie sunt cele care nu pro-
voacã creºteri bruºte ale glicemiei.

De exemplu: grãsimile sãnãtoase -

avocado, ulei de mãsline, nuci de orice
fel, fructe de mare, un peºte bun; pro-
teine de calitate combinate cu legume;
apã - crucialã este hidratarea corectã
pentru cã ea susþine toate procesele
metabolice.

Reporter: Care sunt cele mai frec-
vente greºeli pe care le facem în ali-
mentaþie?

Radu Sofronea: Câteva dintre cele
mai comune greºeli sunt: alegerea pro-
duselor ”light” sau ”fãrã zahãr”, care
conþin mult mai mulþi aditivi nocivi ºi
deja sunt studii care aratã cã îndulcito-
rii cu indice glicemic mic provoacã
poftã de mâncare ºi afecteazã metabo-
lismul; mentalitatea cã slãbitul vine
doar din farfurie sau sport ºi cã acolo e
de fapt problema - prea puþini oameni
se uitã la tulburãrile alimentare pre-

cum mâncatul pe fond emoþional,
compulsiv, mâncatul nocturn, depen-
denþa fizicã, psihicã sau emoþionalã,
etc.; oamenii consumã cereale (orez,
paste, ovãz, porumb etc.) pe motiv cã
sunt fibre ºi noi avem nevoie de ele -
din pãcate, e doar parþial adevãratã tre-
aba asta pentru cã da, avem nevoie de
fibre, dar din fructe ºi legume, iar cele
din cereale ar trebui sã fie consumate
în cantitate mult mai micã; sãritul pe-
ste mese ajutã în slãbit - în realitate ºi
pe termen lung creeazã poftã excesivã
de mâncare ºi mai ales seara, iar asta
duce la stagnare sau chiar acumulare
de kilograme.

Reporter: Cum reuºim sã schim-
bãm un obicei alimentar nociv ºi cât
timp ne ia acest lucru?

Radu Sofronea: Schimbarea unui
obicei alimentar începe cu conºtienti-
zarea acestuia, mai exact sã începem
sã înþelegem de ce avem acel obicei,
cum ni l-am format, ce este în spate
lui ºi ce beneficii ne aduce. Odatã ce
avem rãspunsurile la aceste întrebãri,
urmãtorul pas este folosirea unei teh-
nici care sã se potriveascã. De exem-
plu: identificarea declanºatorilor ºi
înlãturarea/rezolvarea/diminuarea
lor - ce anume ne face sã acþionãm pe
pilot automat?; întreruperea tiparului
- aplicarea unor tehnici specifice care
sã opreascã reacþia automatã înainte
de a deveni acþiune; spargerea con-
vingerii care susþine acel obicei - de
multe ori avem impresia cã obiceiul
acela ne ajutã cu ceva, dar de obicei
acest lucru e doar în mintea noastrã,
iar asta se poate schimba; înlocuirea
cu un nou comportament - dacã
mâncarea era folositã ca metodã de
relaxare, putem introduce o alternati-
vã; schimbarea dialogului interior -
de multe ori, obiceiurile nocive sunt
întreþinute de gânduri automate pre-
cum ”Nu mã pot opri” sau ”Aºa sunt
eu”. Acestea trebuie identificate, lu-
crat pe ele ºi schimbate.

Timpul necesar variazã, unele obice-
iuri se schimbã în câteva sãptãmâni,

altele au nevoie de mai multã rãbdare.
Cheia este consecvenþa, rãbdarea cu
noi înºine ºi o metodã cu adevãrat
bunã.

Reporter: Este important sã fim
îndrumaþi de un specialist pentru sfa-
turi privind alimentaþia?

Radu Sofronea: Depinde stadiul în
care se aflã o persoanã. Dacã un om e
sãnãtos, aratã bine, mãnâncã sãnãtos,
atunci nu e nevoie.

Dar dacã are multe kilograme în
plus, alimentaþia este problematicã,
existã ceva dependenþe alimentare
acolo sau chiar tulburãri alimentare,
atunci rãspunsul este da, e nevoie sã se
apeleze la un specialist. Un specialist
în nutriþie bun ar trebui nu doar sã ofe-
re informaþii ºi restricþii, ci sã îi ajute
pe oameni sã îºi înþeleagã corpul ºi sã
îi îndrume sã gãseascã o abordare per-
sonalizatã blândã, cu care oamenii sã
fie confortabili pentru a o menþine pe
termen lung.

Reporter: Cum vedeþi educaþia nu-
triþionalã în þara noastrã?

Radu Sofronea: Este încã la înce-
put, dar lucrurile se miºcã. Oamenii
devin din ce în ce mai interesaþi de o
alimentaþie corectã, însã existã multe
mituri ºi dezinformãri care circulã li-
ber. Cert este cã avem nevoie de mai
multã educaþie bazatã pe ºtiinþã ºi stu-
dii.

Reporter: Care sunt tehnicile mo-
derne de slãbit ºi cum preconizaþi cã
va fi evoluþia acestui domeniu?

Radu Sofronea: Viitorul nutriþiei nu
este despre diete drastice, ci despre
înþelegerea profundã a corpului ºi a
psihologiei din spatele mâncatului.
Tehnici moderne precum Psihonutri-
þia, Neuroºtiinþa aplicatã, NLP-ul ºi
metodele comportamentale sunt deja
folosite pentru a ajuta oamenii sã slã-
beascã fãrã chin ºi fãrã sã simtã cã
pierd controlul. Viitorul nutriþiei este
despre echilibru, conºtientizare ºi per-
sonalizare.

Reporter: Vã mulþumesc! n

W
ildFit este un program de transformare a rela-

þiei cu mâncarea, bazat pe înþelegerea profun-

dã a nevoilor corpului, a modului în care fun-

cþioneazã creierul ºi a mecanismelor emoþio-

nale ºi mentale care stau în spatele alimenta-

þiei, ne-a declarat Radu Sofronea, coach acre-

ditat WildFit, care ne-a vorbit, într-un interviu, despre acest pro-

ces care ajutã la reeducarea minþii ºi corpului astfel încât alegeri-

le alimentare sã fie fãcute conºtient.

”Astãzi, frumuseþea este despre menþinerea
tinereþii într-un mod cât mai natural, prin

prevenþie ºi îngrijire personalizatã”
(Interviu cu dr. Dana Miricioiu, chirurg estetician)

Reporter: Aþi trecut de la chirurgia
plasticã/reparatorie din spital la chi-
rurgia esteticã, pe care o practicaþi în
propria clinicã. Ce a determinat
schimbarea ºi ce a însemnat crearea
unui business propriu?

Dana Miricioiu: Tranziþia de la chi-
rurgia plasticã ºi reparatorie la chirur-
gia esteticã a fost determinatã de do-
rinþa de a le oferi pacienþilor soluþii
personalizate ºi de a putea lucra
într-un mediu care reflectã viziunea
mea asupra frumuseþii ºi îngrijirii este-
tice. Crearea propriului business a fost
o provocare, dar ºi o oportunitate ex-
traordinarã de a inova ºi de a aduce
proceduri avansate pe piaþa din Rom-
ânia. A însemnat o investiþie semnifi-
cativã atât în educaþie ºi echipamente,
cât ºi în echipã, astfel cã la final am
avut o satisfacþie enormã când am pu-
tut oferi pacienþilor servicii de top,
într-un cadru exclusivist.

Reporter: Ce a adus nou pe piaþã
clinica dumneavoastrã de-a lungul
timpului ºi ce soluþii/intervenþii reali-
zaþi în prezent? Care sunt cele mai so-
licitate intervenþii?

Dana Miricioiu: De-a lungul anilor,
am fost un pionier în introducerea
unor proceduri minim invazive ºi teh-
nologii de ultimã generaþie. De la teh-
nici avansate de rejuvenare facialã,
pânã la remodelare corporalã ºi inter-

venþii chirurgicale estetice, am urmãrit
mereu sã le ofer pacienþilor cele mai
sigure ºi eficiente soluþii. În prezent,
cele mai solicitate intervenþii includ:
liposucþia asistatã laser, liftingul facial
minim invaziv ºi rejuvenarea pielii
prin terapii regenerative.

Reporter: Consideraþi cã, în timp,
procedurile minim ºi non-invazive vor
lua locul celor invazive?

Dana Miricioiu: Procedurile minim
ºi non-invazive câºtigã tot mai mult te-
ren, datoritã recuperãrii rapide ºi re-
zultatelor spectaculoase. Cu toate ace-
stea, nu vor înlocui complet interven-
þiile chirurgicale, deoarece anumite
corecþii structurale necesitã încã solu-
þii invazive. Tendinþa este, însã, de a
combina aceste tehnici pentru rezulta-
te naturale ºi armonioase.

Reporter: Pe ce pune accent frumu-
seþea în 2025 ºi care sunt tendinþele
acestui an?

Dana Miricioiu: În ceea ce mã pri-
veºte pe mine ca medic specialist,
întotdeauna am considerat cã frumu-
seþea trebuie sã punã accent pe natura-
leþe, echilibru ºi tehnici personalizate.
M-am bucurat sã vãd cã ºi în acest an,
tendinþele rãmân în continuare ace-
leaºi ºi vorbim despre proceduri de
stimulare a colagenului, tratamente
personalizate ºi soluþii integrate de
îngrijire, care combinã nutriþia cu este-

tica medicalã.
Reporter: Vedeþi, astãzi, frumuse-

þea altfel decât o percepeaþi când aþi in-
trat pe aceastã piaþã?

Dana Miricioiu: Dacã la început,
era mai mult despre corecþie ºi schim-
bare, astãzi, frumuseþea este despre
menþinerea tinereþii într-un mod cât
mai natural, prin prevenþie ºi îngrijire
personalizatã.

Reporter: Presiunea societãþii în
privinþa standardelor de frumuseþe
este tot mai ridicatã, mai ales în condi-
þiile în care social media ne aratã doar
”perfecþiunea”. Cum vedeþi acest

aspect ºi ce sfaturi aveþi pentru persoa-
nele care cred în aceastã ”perfecþiu-
ne”?

Dana Miricioiu: Perfecþiunea pro-
movatã în social media este, de multe
ori, o iluzie. Este esenþial sã ne docu-
mentãm ºi sã înþelegem cã frumuseþea
realã vine din autenticitate ºi îngrijire
sãnãtoasã. Le recomand pacienþilor
mei sã îºi seteze obiective realiste ºi sã
adopte o abordare echilibratã în ceea
ce priveºte estetica.

Reporter: Aþi refuzat vreo interven-
þie pe motiv cã nu era necesarã, ci doar
o dorinþã de schimbare în contextul la

care fãceam referire anterior?
Dana Miricioiu: Da, au fost situaþii

în care am refuzat intervenþii care nu
erau justificate medical sau estetic.
Cred cu tãrie cã etica profesionalã tre-
buie sã primeze ºi cã rolul unui medic
estetician este ºi de a ghida pacientul
cãtre alegeri corecte ºi benefice pe ter-
men lung.

Reporter: Ne temem de îmbãtrânire
ºi de modificãrile estetice pe care le
suferim odatã cu trecerea timpului.
Care sunt cele mai eficiente soluþii ce
ne vin în ajutor pentru rejuvenare?

Dana Miricioiu: Rejuvenarea efi-
cientã presupune un mix de tratamen-
te: terapii regenerative de stimulare a
colagenului ºi elastinei prin ultrasune-
te sau radiofrecvenþã, injectãri cu acid
hialuronic ºi toxinã botulinicã, pee-
ling-urile laser care ajutã la regenera-
rea pielii ºi la uniformizarea texturii;
rejuvenarea cu laser care trateazã ridu-
rile fine, petele pigmentare ºi stimule-
azã producþia de colagen; micronee-
dling-ul pentru regenerarea profundã a
pielii, dar ºi proceduri chirurgicale mi-
nim invazive.

Reporter: Care sunt trendurile ac-
tuale în chirurgia esteticã?

Dana Miricioiu: Trendurile actuale
includ proceduri personalizate, tehnici
minim invazive, stimularea regenerã-
rii naturale a pielii ºi folosirea tehnolo-
giilor avansate de analizã facialã.

Reporter: Cum vedeþi evoluþia vii-
toare a soluþiilor tehnologice, respec-
tiv integrarea Inteligenþei Artificiale
în industria de frumuseþe ºi chirugia
esteticã?

Dana Miricioiu: Inteligenþa Artifi-
cialã poate ajuta industria, dar un dia-
gnostic precis ºi o planificare persona-
lizatã a intervenþiilor cred cã trebuie
stabilite tot de cãtre medicul esteti-
cian. Susþin cu tãrie ideea cã deciziile

medicale ºi crearea unor tratamente
adaptate fiecãrui pacient trebuie luate
numai de cãtre specialiºtii în cauzã, in-
diferent de domeniul la care ne refe-
rim.

Reporter: În 2023 aþi adus pe piaþa
din þara noastrã dieta Nupo, inau-
gurând un showroom chiar în clinica
dumneavoastrã. Care a fost deschide-
rea iniþialã a clienþilor faþã de acest re-
gim ºi cum este perceput acum? Ce le
recomadaþi persoanelor interesate de
regimul Nupo?

Dana Miricioiu: Nupo a însemnat o
revoluþie pe piaþa dietelor din Româ-
nia, fiind apreciatã pentru eficienþa ºi
uºurinþa în utilizare. Deºi la început a
existat un grad de scepticism, odatã cu
rezultatele vizibile, interesul celor
care doresc ºi au nevoie sã slãbeascã a
crescut considerabil. Nupo este singu-
ra dietã care oferã organismului tot
complexul necesar de proteine, vita-
mine, minerale ºi antioxidanþi pentru a
susþine buna funcþionare a acestuia ºi,
de asemenea, pentru a putea susþine
procesul de slãbire în cel mai sãnãtos
mod. Este cea mai completã ºi com-
plexã dietã din punct de vedere nutri-
þional, care ajutã organismul sã fun-
cþioneze corect. Beneficiile dietei
Nupo sunt multiple, oferind o soluþie
sigurã ºi simplã pentru pierderea în
greutate în ritm accelerat. Structura
dietei este proiectatã pentru a asigura
un aport controlat de calorii, vitamine
ºi minerale necesare corpului, re-
ducând consumul caloric fãrã a com-
promite nutriþia esenþialã. Recomand
aceastã dietã celor care vor o soluþie
sãnãtoasã ºi echilibratã pentru pierde-
rea în greutate, dar ºi un stil de viaþã
sustenabil.

Reporter: Vã mulþumesc! n

F
rumuseþea trebuie sã punã accent pe naturaleþe, echi-

libru ºi tehnici personalizate, este de pãrere Dr. Dana

Miricioiu, medic cu o experienþã de peste 20 de ani în

chirurgia plasticã - microchirurgie reconstructivã.

Domnia sa ne-a declarat cã, în 2025, tendinþele în

esteticã au rãmas aceleaºi - proceduri de stimulare a

colagenului, tratamente personalizate ºi soluþii integrate de

îngrijire, care combinã nutriþia cu estetica medicalã.
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NEUROCHIRURGIE

”Îmbãtrânirea poate fi încetinitã, iar
procesul începe în jurul vârstei de

35-40 de ani”
(Interviu cu Claudia Buneci, nutriþionist ºi coach de medicinã funcþionalã)

Reporter: Ce v-a determinat sã ale-
geþi nutriþia, respectiv medicina fun-
cþionalã ºi care a fost parcursul dum-
neavoastrã pânã în prezent?

Claudia Buneci: Aº putea spune cã
medicina funcþionalã m-a ales pe
mine, mai degrabã decât invers. Nu
am pornit cu intenþia de a face din asta
o carierã, dar propriile mele experien-
þe de sãnãtate m-au adus pe acest
drum ºi m-au fãcut sã îmi dau seama
cã schimbãrile în stilul de viaþã pot
avea un impact profund asupra sãnã-
tãþii noastre. Ani de zile m-am con-
fruntat cu dureri mari la menstruaþie
ºi infecþii urinare recurente, care pã-
reau cã revin indiferent de tratamen-
tul pe care îl urmam. Antibioticele
îmi ofereau o rezolvare temporarã,
dar nu fãceau decât sã slãbeascã ºi
mai mult imunitatea ºi sã creeze un
cerc vicios în care corpul meu deve-
nea tot mai vulnerabil. Am început sã
caut rãspunsuri în afara medicinei
clasice ºi am realizat cã microbiomul
intestinal ºi vaginal joacã un rol cru-
cial în prevenþia acestor probleme. În
plus, încercând sã am un copil, în
urma unor analize am descoperit un
polip endometrial. Pe atunci nu înþe-
legeam cã toate aceste simptome sunt
legate, cã se numesc “dominanþã
estrogenicã” ºi mai ales cã pot fi vin-
decate prin stilul meu de viaþã. Fieca-
re dintre aceste experienþe m-a adus
mai aproape de înþelegerea profundã
a legãturii dintre alimentaþie, hormo-
ni, microbiom ºi sãnãtate generalã.
Am început sã aplic mici schimbãri -
sã reduc inflamaþia din corp, sã îmi
optimizez aportul de nutrienþi ºi sã
mã îngrijesc activ de sãnãtatea inte-
stinalã ºi vaginalã. ªi am început sã

vãd rezultate: infecþiile urinare au de-
venit din ce în ce mai rare, pânã când
au dispãrut complet; fertilitatea mea
s-a îmbunãtãþit, iar a doua sarcinã, una
natural gemelarã, a venit mult mai
uºor decât prima; ciclul menstrual s-a
reglat, iar simptomele de premenopa-
uzã au devenit mai uºor de gestionat.
Aceste schimbãri m-au fãcut sã reali-
zez cã avem mult mai mult control
asupra sãnãtãþii noastre decât credem.
ªi, cel mai important, mi-am dorit sã
împãrtãºesc aceastã cunoaºtere cu alte
femei care trec prin experienþe simila-
re. Aºa am ajuns sã mã formez în me-
dicina funcþionalã ºi nutriþie integrati-
vã ºi sã creez programe personalizate,
cum este Shiny 40, pentru femeile care
vor sã înþeleagã ºi sã îºi echilibreze
corpul în mod natural. Sãnãtatea femi-
ninã este un puzzle complex, dar cheia
este sã înþelegi cã nicio problemã nu
apare de una singurã. Hormonii, mi-
crobiomul, digestia, somnul, stresul -
toate sunt conectate, iar când înveþi sã
lucrezi cu corpul tãu, ºi nu împotriva
lui, schimbãrile reale încep sã aparã.

”Medicina funcþionalã nu se
limiteazã la tratarea
simptomelor cu
medicamente, ci analizeazã
întregul stil de viaþã”

Reporter: La ce se referã medicina
funcþionalã ºi ce o diferenþiazã de me-
dicina clasicã?

Claudia Buneci: Medicina funcþio-
nalã se concentreazã pe gãsirea cauze-
lor profunde ale dezechilibrelor din
corp. Nu se limiteazã la tratarea sim-
ptomelor cu medicamente, ci analize-
azã întregul stil de viaþã - alimentaþie,

somn, nivel de stres, expunerea la to-
xine, sãnãtatea intestinalã ºi multe al-
tele. Spre deosebire de medicina clasi-
cã, care este adesea reactivã, medicina
funcþionalã este proactivã - identificã
dezechilibrele înainte ca ele sã se tran-
sforme în boli cronice ºi oferã soluþii
personalizate, bazate pe dovezi ºtiinþi-
fice.

Reporter: Vã orientaþi pe sãnãtatea
femeii ºi derulaþi programul holistic
Shiny 40. Ce presupune acest program
ºi cui se adreseazã? Ce trebuie sã ºtie o
persoanã interesatã de programul
dumneavoastrã?

Claudia Buneci: Shiny 40 este un
program holistic creat special pentru
femeile aflate în premenopauzã, care
doresc sã îºi echilibreze hormonii, sã
îºi recapete energia, sã îºi îmbunãtãþe-
ascã somnul, dispoziþia, greutatea ºi
viaþa sexualã. Se bazeazã pe nutriþie,

miºcare adecvatã, suplimente perso-
nalizate, practici somatice ºi strategii
de gestionare a stresului. Este un pro-
gram educaþional ºi practic, în care
echipa mea ºi cu mine oferim suport
constant, astfel încât schimbãrile sã fie
uºor de implementat ºi de menþinut.

Reporter: Putem sã încetinim
îmbãtrânirea? Când ar trebui sã deve-
nim mai atente la acest proces ºi pe ce
trebuie sã ne concentrãm?

Claudia Buneci: Da, îmbãtrânirea
poate fi încetinitã! Procesul începe
mai devreme decât credem - încã din
jurul vârstei de 35-40 de ani. Cheia
este sã ne concentrãm pe echilibrarea
hormonilor, reducerea inflamaþiei, su-
sþinerea sãnãtãþii intestinale ºi optimi-
zarea somnului. Alimentaþia joacã un
rol crucial - consumul de alimente an-
tiinflamatorii, evitarea zahãrului în ex-
ces, a glutenului ºi lactatelor procesa-

te, menþinerea unui nivel echilibrat al
glicemiei ºi aportul de grãsimi sãnãto-
ase ajutã enorm.

Reporter: Este important ca o feme-
ie trecutã de 40 de ani sã fie îndrumatã
de un specialist pentru sfaturi privind
alimentaþia ºi stilul de viaþã?

Claudia Buneci: Absolut! Dupã 40
de ani, corpul trece prin schimbãri hor-
monale care afecteazã metabolismul,
energia, starea de spirit ºi sãnãtatea
pielii. Ce a funcþionat înainte s-ar pu-
tea sã nu mai funcþioneze acum. Un
specialist poate ajuta o femeie sã înþe-
leagã aceste schimbãri ºi sã adopte
strategii personalizate pentru a-ºi
menþine vitalitatea ºi echilibrul.

”Vãd din ce în ce mai multe
femei care
îºi doresc sã înþeleagã
ce se întâmplã cu corpul lor
dupã 40 de ani”

Reporter: Cum percepeþi interesul
femeilor de peste 40 de ani pentru
schimbãrile care vin odatã cu vârsta?

Claudia Buneci: Vãd din ce în ce
mai multe femei care îºi doresc sã înþe-
leagã ce se întâmplã cu corpul lor ºi
care nu vor sã accepte oboseala,
creºterea în greutate sau lipsa de libido
ca fiind ”normale”. Îºi doresc soluþii
concrete ºi sunt deschise sã facã
schimbãri în stilul de viaþã pentru a se
simþi bine în pielea lor.

Reporter: Care sunt cele mai frec-
vente greºeli pe care le facem în ali-
mentaþie ºi în tot ce þine de stilul de
viaþã, care ne pot îmbãtrâni mai devre-
me sau accelerat?

Claudia Buneci: Consumul exce-
siv de zahãr ºi carbohidraþi rafinaþi,
care cresc inflamaþia ºi accelereazã
îmbãtrânirea; consumul insuficient
de proteine de calitate este una dintre
cauzele principale pentru care femei-
le peste 40 de ani nu pierd în greutate
ºi nu reuºesc sa acumuleze masã mus-
cularã; dietele restrictive, care slã-
besc corpul în loc sã-l hrãneascã;
somnul insuficient - somnul este
esenþial pentru regenerarea celularã;
stresul cronic, care afecteazã hormo-
nii ºi accelereazã degradarea þesuturi-
lor; sedentarismul, care duce la pier-

derea masei musculare ºi încetinirea
metabolismului.

Reporter: Cum trebuie sã arate un
meniu zilnic sãnãtos, respectiv o ruti-
nã care sã ne þinã în formã?

Claudia Buneci: Un meniu echili-
brat include:

- Mic dejun: Smoothie proteic cu pu-
drã proteicã vegetalã, fructe de pãdure
ºi seminþe sau ouã cu avocado ºi legu-
me.

- Prânz: Salatã bogatã în proteine
(pui, peºte, tofu), grãsimi sãnãtoase
(ulei de mãsline, avocado) ºi carbohi-
draþi complecºi (quinoa, orez brun).

- Gustare: Nuci, seminþe, hummus
cu legume crude.

- Cinã: Peºte cu legume la abur ºi pu-
þinã rãdãcinoasã sau un bol cu supã de
oase ºi legume.

Rutina zilnicã ar trebui sã includã
miºcare moderatã (plimbãri, yoga, an-
trenamente cu greutãþi), expunere la
soare, somn de calitate ºi tehnici de re-
ducere a stresului.

Reporter: Cum reuºim sã schim-
bãm un obicei alimentar nociv ºi cât
timp ne ia acest lucru? Cum învãþãm
sã menþinem disciplina dupã ce ne
schimbãm obiceiurile alimentare ºi
trecem la un regim sãnãtos?

Claudia Buneci: Schimbarea unui
obicei nociv necesitã conºtientizare,
paºi mici ºi consecvenþã. Începem prin
a înlocui alimentele nesãnãtoase cu al-
ternative sãnãtoase ºi prin a ne crea o
rutinã. Disciplina se menþine prin mo-
tivaþie personalã, suport din partea co-
munitãþii ºi stabilirea unor obiective
realiste.

Reporter: Cum vedeþi educaþia nu-
triþionalã în þara noastrã ºi ce credeþi cã
ar trebui îmbunãtãþit în acest sens?

Claudia Buneci: Educaþia nutriþio-
nalã în România este încã deficitarã,
dar interesul creºte. Ar trebui sã avem
mai mult acces la informaþii clare des-
pre impactul nutriþiei asupra sãnãtãþii
hormonale ºi metabolice, sã educãm
copiii de mici ºi sã combatem miturile
alimentare. Sper ca prin munca mea sã
contribui la creºterea gradului de
conºtientizare ºi sã ofer femeilor in-
strumentele de care au nevoie pentru
a-ºi îmbunãtãþi sãnãtatea.

Reporter: Vã mulþumesc! n

P
lecând de la dorinþa de a înþelege cât mai multe de-

spre puzzle-ul care conteazã pentru sãnãtatea fe-

meii, Claudia Buneci a urmat mai multe cursuri de-

spre echilibru hormonal, energizare, alimentaþie în

sarcinã ºi în perioada postpartum, iar în prezent lu-

creazã cu femei aflate la premenopauzã în cadrul

programului holistic Shiny 40. Domnia sa ne-a vorbit, într-un in-

terviu, atât despre acest program, cât ºi despre alte aspecte pe

care trebuie sã le aibã în vedere oricare femeie ce trece de 40 de

ani, în vederea menþinerii sãnãtãþii.

MEDICINA FUNCTIONALA

Sedentarismul ºi tehnologia - factori de
risc pentru afecþiuni neurochirurgicale;

Cum prevenim apariþia lor
S

tilul de viaþã al timpurilor
noastre ºi sedentarismul,
caracterizat de multe ore pe-
trecute la birou, în faþa unui

computer sau pe telefon, au condus
la apariþia unor afecþiuni neurochi-
rurgicale, dupã cum a constatat me-
dicul neurochirurg Dan Benþia, care
se confruntã zilnic cu diferite patolo-
gii.

În cadrul acestui articol, specialistul
le analizeazã, pe scurt, pe cele care
pun în pericol starea de bine a pacien-
þilor, dintre care amintim: hernia de
disc, sindromul de tunel carpian, spon-
diloza cervicalã, migrenele, cefaleele,
sciatica, spondiloza cervicalã etc.

Hernia de disc este o afecþiune în
care o parte a discului intervertebral
se deplaseazã ºi apasã pe nervii spi-
nali. Poate cauza dureri de spate, du-
reri radiante în picioare (sciaticã),
amorþeli ºi slãbiciune muscularã.
Medicul Dan Benþia recomandã sã
prevenim aceastã afecþiune prin
practicarea de exerciþii fizice pentru
întãrirea musculaturii spatelui, men-
þinerea unei posturi corecte ºi pauze
frecvente la locul de muncã pentru a
evita încãrcarea excesivã a coloanei
vertebrale.

Sindromul de tunel carpian sau
comprimarea nervului median la nive-

lul încheieturii mâinii, fapt care produ-
ce dureri, amorþeli ºi slãbiciune a mâi-
nii. Determinatã în special de numãrul
mare de ore petrecute la computer, în
poziþii tensionate ale mâinilor, aceastã
boalã este frecventã printre corpora-
tiºi, IT-iºti, jurnaliºti etc. Ea poate fi
evitatã prin menþinerea unei posturi
corecte a mâinii ºi a încheieturii, evita-
rea unor miºcãri repetitive sau prelun-

gite ºi efectuarea unor exerciþii de
întindere. ªi în acest caz, pauzele sunt
esenþiale.

Spondiloza cervicalã este o degene-
rare a discurilor ºi vertebrelor cervica-
le din zona gâtului, care de cele mai
multe ori provoacã dureri de gât, ame-
þeli, dureri de cap ºi probleme cu mo-
bilitatea gâtului. În acest caz, neuro-
chirurgul recomandã exerciþiile fizice

ºi pãstrarea unei poziþii corecte la bi-
rou, precum ºi evitarea folosirii înde-
lungate a dispozitivelor electronice
care au efecte devastatoare.

Durerile cronice de cap, manifestate
prin migrene sau cefalee sunt determi-
nate de mai mulþi factori, printre care
stresul, postura incorectã ºi oboseala.
Cum evitarea stresului este imposibilã
în zilele noastre, recomandãrile medi-

cului Dan Benþia sunt pauzele, exerci-
þiile fizice, plimbãrile pentru a reduce
intensitatea acestora ºi, în ultima
instanþã, respectarea tratamentului
medicamentos cu stricteþe.

Sciatica este durerea care radiazã
de-a lungul nervului sciatic, de obicei
pe o parte a corpului, cauzatã de irita-
rea rãdãcinilor nervoase din zona lom-
barã sau pelvianã, descris pe scurt.

Pentru a nu degenera este esential ca
pacienþii diagnosticaþi cu aceastã boa-
lã sã întreþinã o greutare corporalã
sãnãtoase ºi o posturã cât mai corectã.

Pe lângã recomandãrile medicului
Dan Benþia, în sitauþiile mai grave sunt
necesare tratamente medicamentoase
sau chiar intervenþii neurochirurgica-
le. Pentru a se evita cele din urmã, este
esenþial consultul regulat la medicul
specialist când existã simptome, fie
ele ºi incipiente, precum dureri persi-
stente de spate, gât sau membre, amor-
þeli, slãbiciune muscularã sau alte
simptome neurologice asociate.

Specialistul ne-a declarat: „Este
esenþial sã gãsim echilibrul între mun-
cã ºi relaxare. Corpul ºi creierul au ne-
voie de pauze, de somn de calitate ºi de
activitãþi fizice care sã ajute la reduce-
rea tensiunii acumulate. Miºcarea aju-
tã nu doar la sãnãtatea fizicã, dar ºi la
reducerea stresului ºi la îmbunãtãþirea
stãrii generale de bine. De asemenea,
este important ca atunci când doreºti
sã începi sã te schimbi sã alegi sã o faci
treptat, dar consistent, ºi sã nu ignori
semnalele corpului - durerile de spate,
oboseala cronicã, lipsa de concentrare
-, fiindcã acestea pot evolua în afecþiu-
ni cronice care pot ajunge la bisturiu.
Prevenþia este cheia”. n
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HOMEOPATIE

”Percepþia românilor este în
schimbare - tot mai mulþi

cautã alternative naturale la
tratamentele convenþionale”

(Interviu cu dr. Olivia Breaban Lugojan Ghenciu, specialist în Neuroendocrinologie integrativã, Homeopatie ºi Herbologie)

Reporter: Ce v-a determinat sã ale-
geþi neuroendocrinologia ºi homeopa-
tia, ºi ce conexiune existã între cele
douã specialitãþi?

Olivia Breaban Lugojan Ghenciu:
Neuroendocrinologia ºi homeopatia
au în comun viziunea holisticã asupra
organismului uman. Sistemul neuro-
endocrin influenþeazã profund sãnãta-
tea fizicã ºi emoþionalã, iar homeopa-
tia, prin principiul sãu de reglare finã a
echilibrelor interne, reprezintã o me-
todã complementarã idealã pentru co-
rectarea disfuncþiilor acestui sistem. În
timpul rezidenþiatului, am fost atrasã
ca un magnet de complexitatea cone-
xiunilor dintre sistemul nervos ºi siste-
mul endocrin. Parcã fiecare caz medi-
cal reprezenta un puzzle captivant, iar
neuroendocrinologia mi-a oferit in-
strumentele pentru a înþelege modul în
care gândurile ºi emoþiile noastre pot
influenþa biochimia corpului ºi, în
consecinþã, sãnãtatea noastrã. Am des-
coperit cã neuroendocrinologia nu
este doar o ºtiinþã, ci o poveste semni-
ficativã a modului în care minþile ºi
corpurile noastre comunicã într-un
dans subtil. Impactul emoþiilor ºi
gândurilor asupra biochimiei corpului
este un teren fascinant, iar învãþarea
continuã ºi rezolvarea unor cazuri
complicate mã inspirã în fiecare zi.

Aceastã cãlãtorie în neuroendocri-
nologie nu este doar o specialitate me-
dicalã pentru mine, ci o pasiune în care
mã dedic în fiecare zi înþelegerii ºi
aruncãrii în luminã a conexiunilor pro-
funde dintre minte ºi corp. În fiecare
caz vãd o oportunitate de a aduce mai
multã claritate acestei conexiuni subti-
le ºi de a oferi îngrijire personalizatã,
luând în considerare nu numai aspec-
tele fizice, ci ºi aspectele emoþionale ºi
mentale ale pacienþilor mei. Înþe-
legând cã fiecare pacient este o poves-
te unicã, mã dedic continuu acestor
eforturi de a contribui la sãnãtatea ºi
bunãstarea fiecãrui individ.

Misiunea mea în medicinã ºi homeo-
patie include nu numai vindecarea fi-
zicã, ci ºi crearea unui spaþiu sigur
pentru pãrinþi ºi copii, unde intuiþia
este respectatã, iar iubirea este ghidul
principal. În aceastã cãlãtorie am gãsit
echilibrul între experienþa maternitãþii
ºi cunoºtinþele homeopate, oferind
astfel sprijin ºi îngrijire cu inimã caldã
ºi deschisã.

Reporter: Cum vedeþi legãtura din-
tre homeopatie ºi alopatie? Ce ar tre-
bui sã ºtie o persoanã scepticã în pri-
vinþa tratamentelor homeopate?

Olivia Breaban Lugojan Ghenciu:
Homeopatia ºi alopatia nu sunt în con-
tradicþie, ci se pot completa reciproc.
Medicina convenþionalã exceleazã în
urgenþe ºi tratamente chirurgicale,
însã homeopatia este extrem de
eficientã în reglarea dezechilibrelor func-
þionale ºi în prevenþie. Celor sceptici le
recomand sã studieze cazurile clinice
ºi studiile care demonstreazã efectele
benefice ale homeopatiei, dar ºi sã
încerce personal un tratament homeo-
pat sub îndrumarea unui specialist.

Medicina homeopaticã ºi medicina
alopatã (sau convenþionalã) sunt în
esenþã opuse, dar asta nu înseamnã cã
nu pot lucra împreunã. Homeopaþii
utilizeazã abordarea asemãnãtoare
tratamentelor, iar medicii utilizeazã
tratamente care produc un efect diferit
de boalã. O abordare relativ nouã a
fost utilizarea unei combinaþii de tera-
pii convenþionale împreunã cu practici
alternative pentru a ajuta la controlul
simptomelor. Aceasta este cunoscutã
sub numele de medicinã integrativã.

Deºi mulþi oameni aleg sã integreze
tratamente homeopate în abordarea lor

medicalã generalã, folosind tratamen-
te homeopate ca adjuvant sau alterna-
tivã la medicamentele convenþionale,
înainte însã de a utiliza remedii home-
opate fãrã prescripþie medicalã pentru
a trata orice afecþiune, este esenþial sã
consultaþi un medic homeopat.

”Potrivit OMS,
homeopatia este a doua
cea mai frecvent utilizatã
formã de îngrijire a
sãnãtãþii în lume, dupã
herbologie”

Reporter: Care sunt criticile cel mai
des întâlnite la adresa homeopatiei?

Olivia Breaban Lugojan Ghenciu:
De-a lungul anilor, homeopatia a de-
venit foarte popularã deoarece tot mai
mulþi pãrinþi cautã alternative naturale
la medicina convenþionalã pentru co-
pii. Astfel, potrivit Organizaþiei Mon-
diale a Sãnãtãþii (OMS), homeopatia
este a doua cea mai frecvent utilizatã
formã de îngrijire a sãnãtãþii în lume,
dupã herbologie (medicina bazatã pe
plante). Cele mai frecvente critici se
referã la diluþiile extreme ºi la faptul cã
nu existã o explicaþie clarã a mecanis-
mului de acþiune conform paradigmei
biochimice clasice. De asemenea, unii
susþin cã efectele sunt doar placebo.
Totuºi, existã studii ºi observaþii clini-
ce care aratã eficacitatea homeopatiei
dincolo de efectul placebo, inclusiv la
copii, unde autosugestia nu joacã un
rol.

Reporter: Din ce sunt realizate pro-
dusele homeopate ºi cum acþioneazã
acestea?

Olivia Breaban Lugojan Ghenciu:
Tratamentele homeopatice au la bazã
produse din naturã: plante, produse de
origine animalã sau minerale. Prepa-
ratele homeopate pot fi tablete, pastile,
lichide, picãturi sau unguente ºi geluri.
În preparatele homeopatice, ingre-
dientul activ este extrem de diluat
încât produsul final conþine puþin sau
deloc din acel ingredient activ. Pe eti-
cheta produselor homeopate, ingre-
dientele active nu sunt enumerate în
miligrame, ele sunt listate ca numãr ºi
literã, cum ar fi: 24X, 60X sau 400X.
Acestea indicã raporturile dintre in-
gredientele active ºi alte ingrediente.

Unul dintre principiile fundamentale
ale homeopatiei este doza minimã.
Acest principiu susþine cã ar trebui uti-
lizatã cea mai micã cantitate posibilã
de medicament pentru a induce rãs-
punsurile de auto-vindecare ale orga-
nismului. Nu medicamentul în sine
vindecã boala, ci mai degrabã reacþia
mecanismelor de vindecare ale orga-
nismului la medicament. Scopul ho-
meopatiei nu este doar tratarea bolii, ci
a întregii persoane.

În momentul de faþã avem disponibi-
le peste 9.000 de remedii homeopate,
dar cel mai important este ca pacientul
sã gãseascã un medic homeopat cu
care sã rezoneze ºi care sã ”simtã ºi
vadã” dincolo de cuvinte. Aº aminti
totuºi niºte remedii homeopate care au
în comun destul de multe lucruri, dar
la care particularitãþile fiecãruia fac o
diferenþã majorã: Pulsatilla, Natrium
Muriaticum, Nux vomica ºi multe al-
tele. Remediul este important pentru
fiecare persoanã în parte, aºadar nu
existã reþete magice sau universal va-
labile. Pentru noi, ca medici, conteazã
cum este omul din faþã, ce suferinþã
are, ce simte, cum reacþioneazã la me-
diul în care el trãieºte etc. Homeopatia
face minuni în sarcinã, naºtere ºi în pe-
rioada post-natalã, mai ales pentru cã
acþioneazã din nou pe toate cele trei

planuri, dar ºi pentru cã nu are efecte
adverse ºi când spun asta, nu înseamnã
cã ne putem auto-prescrie remedii ho-
meopate. Ele au o acþiune molecularã
foarte adâncã, ºi cu siguranþã nu ne do-
rim sã disturbãm anumite dinamici cu
remedii greºite.

”România a cunoscut o
creºtere a interesului
pentru homeopatie, însã
nu la acelaºi nivel cu alte
þãri europene”

Reporter: Cum a evoluat piaþa in-
ternaþionalã de profil în ultimii ani ºi
unde suntem noi raportat la aceasta?

Olivia Breaban Lugojan Ghenciu:
Introdusã la sfârºitul secolului al
XVIII-lea de medicul german Samuel
Hahnemann, homeopatia se bazeazã
pe principii vechi înrãdãcinate în prac-
ticile tradiþionale de vindecare ºi cre-
dinþele strãvechi despre modul în care
corpul ºi natura interacþioneazã. La ni-
vel internaþional, homeopatia este re-
cunoscutã ºi utilizatã pe scarã largã în
þãri precum Statele Unite ale Americii,
Germania, Franþa, India sau Elveþia.
România a cunoscut o creºtere a inte-
resului pentru homeopatie, însã nu la
acelaºi nivel cu alte þãri europene, din
cauza lipsei de informare ºi a unei reti-
cenþe din partea unor segmente ale sis-
temului medical.

Reporter: Care este percepþia, res-
pectiv deschiderea românilor faþã de
tratamentele homeopate ºi care sunt
cele mai cãutate?

Olivia Breaban Lugojan Ghenciu:
Homeopatia, ramurã a medicinei al-
ternative bazatã pe principiul ”similia
similibus curantur”, a devenit din ce în
ce mai popularã în ultimii ani pentru
tratamentul problemelor de sãnãtate
femininã, inclusiv în procesul de con-
cepþie. Aceastã abordare holisticã sus-
þine echilibrul fizic ºi psihic al femei-
lor, ajutându-le sã-ºi menþinã sãnãta-
tea optimã ºi sã pregãteascã corpul
pentru sarcinã. Percepþia românilor
este în schimbare, tot mai mulþi oame-
ni cãutând alternative naturale la trata-
mentele convenþionale. Cele mai soli-
citate remedii homeopate sunt cele
pentru afecþiuni cronice (alergii, tul-
burãri digestive, probleme hormona-
le) ºi pentru imunitate.

Reporter: Pe ce se bazeazã diag-
nosticul stabilit de un specialist home-
opat?

Olivia Breaban Lugojan Ghenciu:
Homeopatia are un rol major în menþi-
nerea unei sãnãtãþi optime, iar unul
dintre cele mai mari avantaje este
abordarea personalizatã. Nu existã
”probleme comune”, existã provocãri

specifice. Fiecare pacient este evaluat
în detaliu, iar tratamentele sunt pre-
scrise în funcþie de starea de sãnãtate
fizicã, emoþionalã ºi mentalã. Aceastã
metodã unicã asigurã cã fiecare trata-
ment rãspunde nevoilor individuale,
ajutând la obþinerea unui echilibru ho-
listic. Tratamentele homeopate nu vi-
zeazã doar simptomele fizice, ci ºi
aspectele emoþionale ºi psihice, ofe-
rind o vindecare holisticã. Homeopa-
tia trateazã Întregul. Asta înseamnã cã
un remediu dat corect, poate ajuta pe
toate planurile: fizic, mental ºi emoþio-
nal. Aºadar, diagnosticul homeopat nu
se limiteazã la simptomele fizice, ci
analizeazã întregul context al pacien-
tului: istoricul medical, tipologia emo-
þionalã, reacþiile individuale la factori
de mediu ºi stres. Se urmãreºte identi-
ficarea remediului care corespunde cel
mai bine caracteristicilor pacientului.

”Aspectul emoþional este
esenþial în sãnãtatea
generalã”

Reporter: Am observat cã medicul
homeopat este mult mai atent la com-
portamentul emoþional al pacientului.
Cât de important este acest aspect în
apariþia bolilor?

Olivia Breaban Lugojan Ghenciu:
Aspectul emoþional este esenþial în sã-
nãtatea generalã. Emoþiile negative
prelungite (stres, anxietate, traume)
pot duce la dezechilibre neuroendocri-
ne ºi la apariþia bolilor cronice. Home-
opatia lucreazã inclusiv pe aceastã
componentã, ajutând la echilibrarea
emoþionalã.

Cea mai mare provocare, cred cã
este rãbdarea pacientului. De multe ori
pacienþii ajung la noi, în stadii avansa-
te, dupã ce alte tehnici au eºuat, iar
rãbdarea lor nu prea mai existã. Aici aº
dori sã punctez niºte aspecte impor-
tante ºi anume cã este esenþial ca pa-
cientul sã creadã în propriul proces de
vindecare, nu trebuie sã creadã în ho-
meopatie, ea îºi va face efectul cu sau
fãrã credinþa pacientului, de aici ºi fo-
arte mulþi sceptici care au devenit
încrezãtori. Homeopatia îºi va face
efectul la unii pacienþii instant, la alþii
în timp. De ce? Aici sunt foarte mulþi
factori, dar principalul ar fi din urmã-
toare dinamicã: nivel de sãnãtate &
prescripþie corectã. Eu personal iubesc
provocãrile, iar viaþa mi-a arãtat de ne-
numãrate ori cã din cele mai dificile ºi
imposibile cazuri au rezultat cele mai
mari ºi spectaculoase provocãri. Nu
existã incurabil, existã decid sau nu
decid sã mã vindec. Noi, medicii, sun-
tem simpli oameni la bazã, nu suntem
Creatorii acestei Lumi, aºa cã a da un

ultimatum legat de cât mai are cineva
de trãit sau cât de curabil sau incurabil
este un om sau o boalã, este o infor-
maþie relativã, chiar dacã este bazatã
câteodatã pe studii ºtiinþifice sau clini-
ce. Nu existã studiu ºtiinþific cu 100%
cazuri care sã se încadreze în acel stu-
diu. Tu poþi fi acel 1%, 10%, 30% ºi
asta este deja o ºansã imensã la Viaþã.
Homeopatia este Pro Viaþã, nu Pro De-
pendenþã.

Reporter: Cum ajutã homeopatia
un pacient cu o stare psiho-emoþionalã
alteratã?

Olivia Breaban Lugojan Ghenciu:
Viaþa noastrã este un cumul de expe-
rienþe bune sau rele, ºi indiferent de
stilul de viaþã pe care îl avem ºi supli-
mentele pe care le luãm, dacã în inte-
rior suntem încãrcaþi negativ, rãzvrãti-
þi, pesimiºti, corpul resimte asta 100%
ºi aºa apar bolile. Homeopatia lucrea-
zã doar pe cauzã, iar pacienþii trebuie
sã înþeleagã cã bolile se transmit gene-
tic ºi tot ceea ce ni se întâmplã are le-
gãturã cu arborele genealogic. Trebuie
sã ne ascultãm corpul, emoþiile, inima
ºi în funcþie de asta sã luãm deciziile
corecte ºi asumate.

Boala este o expresie a stãrii interne.
Dacã noi nu vrem sã ne facem bine,
dacã noi nu vrem sã ne vindecãm, re-
mediul nu este cã nu va funcþiona, dar
nu se va duce în profunzime pentru cã
noi nu îi permitem, decizia noastrã
este de a-l bloca, iar asta este valabil
întotdeauna. Remediile îºi fac efectul
doar când noi credem în ele. Toþi sun-
tem diferiþi ºi un remediu care funcþio-
neazã la cineva este posibil ca la altci-
neva sã nu funcþioneze din foarte mul-
te motive. În cazul bolilor acute, dacã
pacientul este pe remediul corect, pri-
mul pas este repetarea ultimului reme-
diu administrat. Dacã simptomele sunt
comune, asta nu înseamnã cã toate
simptomele sunt comune, fiecare este
unic, totul este diferit.

În homeopatie vorbim de momentul
potrivit, patologia potrivitã, simpto-
matologie etc. Boala ºi procesul de
vindecare este influenþat din interior
cãtre exterior. În homeopatie este foar-
te important medicul care trateazã, te-
rapeutul sã ºtie exact nivelul de sãnã-
tate, trecutul patologic ºi sã ºtie exact
unde vrea sã acþioneze, pentru cã cu
cât va acþionã mai în interior, cu atât se
va ridica nivelul de sãnãtate. Iar misiu-
nea mea ca medic ºi homeopat include
nu numai vindecarea fizicã, ci ºi crea-
rea unui spaþiu sigur pentru pãrinþi ºi
copii, unde intuiþia este respectatã, iar
iubirea este ghidul principal. Homeo-
patia ajutã prin reglarea reacþiilor la
stres, reducerea anxietãþii ºi îmbunãtã-
þirea echilibrului emoþional. Existã re-
medii specifice pentru stãri de tristeþe,
panicã, furie sau obosealã psihicã,
care acþioneazã în mod subtil, dar efi-
cient.

”Beneficiile homeopatiei
includ lipsa efectelor
secundare, stimularea
mecanismelor naturale de
vindecare ºi tratarea
cauzelor profunde ale
bolii”

Reporter: Per ansamblu, care sunt
beneficiile unui tratament homeopat?
Care sunt bolile ce pot fi tratate cel mai
eficient prin astfel de remedii?

Olivia Breaban Lugojan Ghenciu:
Homeopatia este adesea folositã pen-
tru a aborda o gamã largã de afecþiuni
de sãnãtate, atât acute, cât ºi cronice.
Unele afecþiuni comune care pot fi tra-
tate prin tratament homeopat includ:
boli respiratorii (astmul ºi alergii);
afecþiuni dermatologice (eczema ºi ac-
neea); probleme digestive (sindromul
de colon iritabil ºi gastrita); tulburãri
hormonale (sindromul premenstrual ºi
menopauza); afecþiuni psihologice
(anxietatea ºi depresia); afecþiuni der-
matologice ºi tulburãri emoþionale.
Beneficiile homeopatiei includ lipsa
efectelor secundare, stimularea meca-
nismelor naturale de vindecare ºi tra-

tarea cauzelor profunde ale bolii.
Homeopatia pentru copii implicã

utilizarea de remedii care sunt special
adaptate nevoilor individuale ale copi-
lului. Homeopatia poate trata multe
probleme comune pediatrice acute ºi
cronice, inclusiv astm, alergii, colici,
eczeme, tulburãri de comportament,
otite etc. Remediile homeopate sunt
individualizate ºi necesitã o înþelegere
detaliatã a stãrii generale de sãnãtate ºi
a istoricului medical al copilului. De
aceea este extrem de important ca cei
mici sã fie trataþi alãturi de ambii pã-
rinþi, dacã se poate, dacã nu, în mod
obligatoriu alãturi de mamã. Trata-
mentul implicã o evaluare extinsã care
ia în considerare atât lucruri despre co-
pil, cât ºi despre mamã, inclusiv pro-
blemele de sãnãtate fizicã, istoricul fa-
milial, tiparele de somn, preferinþele
alimentare, temperamentul ºi modele-
le comportamentale. În momentul în
care tratãm bolile acute al copiilor co-
rect, observãm cã implicit partea psi-
ho-emoþionalã progreseazã ºi se vede
o evoluþie fantasticã în dezvoltarea co-
pilului. Medicamentele homeopate
sunt extrem de sigure pentru copii, de-
oarece sunt foarte diluate. Însã, indife-
rent de cât de blânde ºi sigure sunt me-
dicamentele homeopate, este impor-
tant sã consultaþi întotdeauna un me-
dic homeopat înainte de a administra
orice remediu copilului dumnea-
voastrã.

Reporter: Care este cel mai solid ar-
gument legat de faptul cã homeopatia
funcþioneazã?

Olivia Breaban Lugojan Ghenciu:
În Homeopatie, cel mai important in-
strument este omul din faþa ta ºi obser-
vaþia ta. Pentru mine este important
omul, nu boala, ºi acesta este încã un
lucru comun între Neuroendocrinolo-
gie ºi Homeopatie, deoarece, chiar
dacã în medicinã noi ºtim exact câte
organe avem, cum aratã, cum funcþio-
neazã, prea puþin în majoritatea spe-
cialitãþilor medicale se face legãturã
de la nivel biologic, biochimic ºi mo-
lecular, care este procesul prin care un
om care este furios poate dezvolta mi-
grenã, sau un om care este îndurerat de
pierderea cuiva poate dezvolta o boalã
acutã sau cronicã. ªi în homeopatie au
existat progrese majore, programe de
diagnozã, de identificare a simptome-
lor, care au venit odatã cu dezvoltarea
tehnologicã a tuturor ariilor medicale,
dar deºi ele ajutã foarte mult, pentru
mine tot pura mea observaþie ºi expe-
rienþa de pânã acum, dar ºi intuiþia,
m-au ajutat sã pot face parte din proce-
se mari de vindecare ale pacienþilor
mei.

Critici existã în orice domeniu medi-
cal sau nu, mai ales la adresa tehnicilor
medicale care nu sunt înþelese clar
cum funcþioneazã la nivel molecular ºi
celular, pentru cã fiecare dintre noi,
oameni de ºtiinþã sau medici practi-
cieni, avem pãreri ºi unghiuri de vede-
re diferite.

Homeopatia a fost acuzatã pe ne-
drept foarte mulþi ani, de ce? Pentru cã
nu s-a încadrat în testele propuse pe
atunci de cei din cercetare, lucru care
în prezent nu cã nu mai este valabil,
pentru cã medicina a evoluat, ci pentru
cã au fost gãsite mijloace medicale ºi
de cercetare prin care Homeopatia a
demonstrat cã funcþioneazã, ºi chiar în
profunzime. Homeopatia este foarte
greu de definit cu adevãrat, pentru cã
are un sistem complex de acþiune, de
aici ºi confuziile care s-au produs de-a
lungul anilor. Anul trecut, Organizaþia
Mondialã a Sãnãtãþii, dupã ce a studiat
dovezile ºtiinþifice la adresa Homeo-
patiei, a declarat-o ”sursã integrã de
medicinã”, acceptând ºi validând efi-
cacitatea ei. Unul din cele mai recente
studii realizate pe un remediu homeo-
pat aratã adâncimea la care aceasta
funcþioneazã, uimind inclusiv lumea
medicalã.

Reporter: Vã mulþumesc! n

H
omeopatia ºi alopatia nu sunt în contradicþie, ci se

pot completa reciproc, ne-a declarat dr. Olivia

Breaban Lugojan Ghenciu, specialist în Neuroen-

docrinologie integrativã, Homeopatie ºi Herbolo-

gie, subliniind cã, în vreme ce medicina conven-

þionalã exceleazã în urgenþe ºi tratamente chirur-

gicale, homeopatia este extrem de eficientã în reglarea deze-

chilibrelor funcþionale ºi în prevenþie.
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STOMATOLOGIE

”Digitalizarea transformã
complet stomatologia
modernã - e prietenul
nostru cel mai bun,

dar e un prieten scump”
(Interviu cu Bogdan Ciucu, cofondator Dental Elite)

l România este o piaþã în plinã expansiune în domeniul stomatologiei, estimatã sã depãºeascã douã miliarde de euro în urmãtorii ºase ani

Reporter: Care este povestea
Dental Elite? Cum aþi decis sã inves-
tiþi în domeniul medicinei dentare?

Bogdan Ciucu: Dental Elite este
un business de familie, nãscut din
pasiunea pentru excelenþã în medici-
na dentarã ºi din dorinþa de a demo-
cratiza accesul la servicii stomatolo-
gice premium în România. Fratele ºi
partenerul meu, Alexandru, este me-
dic stomatolog specialist în implan-
tologie, la fel ca tatãl nostru, care,
deºi nu mai profeseazã activ, rãmâne
implicat în deciziile medicale ºi în
procesul de recrutare. Eu am venit cu
experienþa de business ºi am vãzut o
oportunitate realã de a construi o re-
þea de clinici premium într-o piaþã
extrem de fragmentatã, cu mulþi me-
dici talentaþi. Totuºi, accesul la teh-
nologie performantã ºi management
profesionist este încã redus, iar pre-
þurile serviciilor medicale de calitate
este exagerat ºi, prin urmare, inacce-
sibil pentru mulþi. Scopul nostru a
fost sã gãsim un echilibru - sã creãm
o reþea de clinici care combinã ex-
pertiza medicalã cu tehnologia de
ultimã generaþie, dar într-un model
sustenabil, bazat pe sinergii opera-
þionale ºi costuri optimizate. Unul

dintre motivele pentru care serviciile
stomatologice de calitate sunt consi-
derate scumpe este faptul cã medicii
din cabinetele independente trebuie
sã gestioneze nu doar actul medical,
ci ºi toate sarcinile administrative, de
business ºi marketing, fãrã a avea, de
multe ori, pregãtirea necesarã pentru
a gestiona o clinicã. Noi am eliminat
aceastã presiune, oferindu-le medi-
cilor un mediu optim pentru a se
concentra exclusiv pe ceea ce pot ei
face cel mai bine - tratarea pacienþi-
lor. Este un win-win atât pentru me-
dici, cât ºi pentru pacienþi, ºi asta ne
motiveazã.

România este o piaþã în plinã ex-
pansiune în domeniul stomatologiei,

estimatã sã depãºeascã douã miliarde
de euro în urmãtorii ºase ani. Conso-
lidarea acestei pieþe este o oportunita-
te atât pentru medici, care beneficiazã
de suport managerial ºi acces la teh-
nologie, cât ºi pentru pacienþi, care
pot avea parte de tratamente corecte
ºi calitative, la preþuri mai accesibile.
De aceea vorbim despre o democrati-
zare a serviciilor stomatologice de ca-
litate.

”Investiþiile noastre
au depãºit trei milioane
de euro”

Reporter: La cât s-a ridicat inve-
stiþia în prima clinicã ºi ce a presu-
pus aceasta? Ce investiþii aþi mai fã-
cut de la inaugurare, câte clinici
aveþi în prezent ºi ce mai aveþi în ve-
dere? Intenþionaþi sã vã extindeþi?

Bogdan Ciucu: Prima noastrã cli-
nicã a fost inauguratã în Braºov, în
iulie 2018, iar investiþia iniþialã s-a
ridicat la puþin peste 750.000 de
euro. Aceasta a inclus nu doar ame-
najarea spaþiului de 800 de metri pã-
traþi ºi echipamentele medicale, ci ºi
implementarea unor sisteme digitale
moderne, care ne-au permis sã opti-

mizãm experienþa pacienþilor încã
de la început ºi sã oferim tratamente
fãrã durere.

De atunci, am continuat sã inve-
stim în dezvoltare, iar astãzi avem
cinci clinici în patru locaþii din
Braºov ºi Bucureºti. Cumulat, inve-
stiþiile noastre au depãºit trei milioa-
ne de euro, sumã direcþionatã cãtre
digitalizare, achiziþia de echipamen-
te medicale ultraperformante, trai-
ningul constant al echipei ºi amena-
jarea unor spaþii medicale plãcute ºi
primitoare, în care pacientul sã uite
de frica de dentist.

Sigur, ne dorim sã ne extindem în
continuare ºi avem în vedere deschi-
derea a douã clinici noi în urmãtorul

an, însã þin sã precizez cã ne concen-
trãm pe menþinerea calitãþii actului
medical care ne-a consacrat ºi pe
dezvoltarea sustenabilã a clinicilor
Dental Elite, nu pe viteza de dezvol-
tare.

Reporter: Ce tratamente oferiþi,
ce tehnologii utilizaþi ºi ce a însem-
nat sã aduceþi tehnologia în clinici?
Care sunt cele mai solicitate trata-
mente/intervenþii în clinicile dumne-
avoastrã?

Bogdan Ciucu: Dental Elite oferã
o gamã completã de servicii stoma-
tologice ºi de radiologie, cu focus pe
implantologie ºi danturã fixã; dinþi
ficºi, proteticã ºi esteticã dentarã, or-
todonþie, parodontologie ºi trata-
mente endodontice realizate sub mi-
croscop. De asemenea, în fiecare cli-
nicã avem unul sau doi medici pedo-
donþi.

O direcþie importantã pentru noi
este utilizarea tehnologiei digitale,
care ne permite sã asigurãm precizie
maximã în diagnostice ºi tratamente,
reducând timpul de intervenþie ºi
crescând rata de succes a proceduri-
lor. Folosim radiologie digitalã, to-
mografie computerizatã, scannere
intraorale ºi tehnologii de planificare
digitalã a tratamentelor de tipul Smi-
le Design, astfel încât pacienþii sã
beneficieze de soluþii moderne ºi
personalizate, rapide ºi minim inva-
zive. De asemenea, tratamentele de
implantologie ºi reabilitãrile dentare
complete (precum Fast & Fixed)
sunt printre cele mai solicitate servi-
cii în clinicile noastre, deoarece le
oferã pacienþilor rezultate rapide ºi
durabile.

Reporter: Aveþi ºi pacienþi din
afara þãrii? Dacã da, care este pro-
porþia acestora? Mai sunt serviciile
de profil din þara noastrã mai ieftine
decât cele din exterior?

Bogdan Ciucu: Da, tratãm mulþi
pacienþi din diaspora, iar numãrul
celor care vin special din strãinãtate
pentru tratamente complexe este în
continuã creºtere. Chiar dacã preþu-

rile din România s-au apropiat de
cele din Europa de Vest, tratamente-
le stomatologice - în special implan-
tologia ºi reabilitãrile dentare fixe -
rãmân semnificativ mai accesibile
decât în Franþa, Belgia, Germania,
Austria sau Marea Britanie. În multe
dintre aceste þãri, deficitul de medici
stomatologi duce la preþuri inaccesi-
bile ºi liste lungi de aºteptare pentru
anumite proceduri, ceea ce îi deter-
minã pe pacienþi sã caute soluþii ºi în
România. Spre deosebire de alte þãri
care atrag pacienþi exclusiv prin pre-
þuri reduse, þara noastrã se remarcã
printr-un numãr mare de specialiºti
bine pregãtiþi, dedicaþi perfecþionãrii
ºi inovaþiei. Este o competiþie sãnã-
toasã care a ridicat standardele do-
meniului, iar asta face ca medicina
dentarã româneascã sã fie recuno-
scutã ºi apreciatã internaþional.

Reporter: Ce cifrã de afaceri aþi
înregistrat în 2024 ºi ce estimaþi pen-
tru 2025?

Bogdan Ciucu: În 2024, am înre-
gistrat o cifrã de afaceri de 4,7 milio-

ane de euro, ceea ce reflectã o
creºtere de circa 30% faþã de 2023.
Pentru 2025, estimãm o cifrã de afa-
ceri de peste 6 milioane de euro, va-
loare ce ar putea creºte odatã cu noile
deschideri.

”Vedem o creºtere
constantã a cererii pentru
servicii stomatologice
complexe”

Reporter: Cum este piaþa medici-
nei dentare din România? Ce opor-
tunitãþi ºi ce provocãri sunt în þara
noastrã, în domeniu?

Bogdan Ciucu: România este pe
locul trei în UE la numãrul de medici
stomatologi practicanþi, conform
Eurostat, dar, paradoxal, ne aflãm pe
ultimele locuri când vine vorba de-
spre frecvenþa vizitelor la stomato-
log. Acest contrast evidenþiazã una
dintre marile provocãri ale pieþei sto-
matologice din România: deºi existã
un numãr semnificativ de specialiºti,
accesul pacienþilor la servicii regula-
te de prevenþie ºi tratament rãmâne
limitat.

Motivele sunt diverse - de la teama
de dentist ºi educaþia insuficientã
privind prevenþia, pânã la fragmen-
tarea pieþei, care genereazã diferenþe
semnificative în standardele de cali-
tate ºi accesibilitate. În plus, percep-
þia cã tratamentele stomatologice
sunt inaccesibile din punct de vedere
financiar îi descurajeazã pe mulþi
români sã meargã la control.

Pe de altã parte, aceastã situaþie
creeazã ºi o oportunitate majorã.
Creºterea numãrului de clinici inte-
grate, dotate cu tehnologie de ultimã
generaþie ºi cu o abordare axatã pe
prevenþie ºi educaþie medicalã, poate

contribui la schimbarea acestui
trend. Noi vedem deja o creºtere
constantã a cererii pentru servicii
stomatologice complexe, ceea ce in-
dicã o schimbare de mentalitate ºi o
conºtientizare tot mai mare a impor-
tanþei sãnãtãþii orale.

Reporter: Care sunt tendinþele pe
piaþa pe care activaþi?

Bogdan Ciucu: În urmãtorii ani,
ne aºteptãm sã vedem o consolidare
a pieþei, cu tot mai multe clinici care
vor adopta modele integrate ºi teh-
nologii avansate. De asemenea, digi-
talizarea va juca un rol esenþial - de
la diagnostic ºi planificare, pânã la
realizarea efectivã a tratamentelor.

Piaþa abonamentelor de prevenþie
este, de asemenea, în plinã dezvolta-
re, ºi foarte multe companii oferã
acum ºi beneficii stomatologice în
pachetul salarial.

Reporter: Care este rolul tehnolo-
giei în tratamentele stomatologice ºi
cum vedeþi evoluþia viitoare a ace-
stora?

Bogdan Ciucu: Digitalizarea
transformã complet stomatologia
modernã. E prietenul nostru cel mai
bun, dar e un prieten scump, care ne-
cesitã investiþii mari ºi constante. De
aceea cred cã nu poþi rãmâne mic
dacã vrei sã þii pasul cu tehnologia.

Precizia diagnosticelor, confortul
pacienþilor ºi eficienþa tratamentelor
s-au îmbunãtãþit considerabil datori-
tã progresului tehnologic. Pe viitor,
ne aºteptãm ca inteligenþa artificialã
ºi imprimarea 3D sã devinã din ce în
ce mai relevante, fãcând posibil un
diagnostic mai rapid ºi eficient, re-
ducând timpul de tratament ºi
crescând rata de succes a proceduri-
lor stomatologice.

Reporter: Vã mulþumesc! n

D
ental Elite - un business de familie creat în Braºov,

în 2018, printr-o investiþie iniþialã de peste

750.000 de euro, a continuat investiþiile în dezvol-

tare, ajungând astãzi la cinci clinici în Braºov ºi Bu-

cureºti, ne-a declarat Bogdan Ciucu, cofondator al

Dental Elite, menþionând cã investiþiile totale au

ajuns, astãzi, la peste trei milioane de euro, bani direcþionaþi cãtre

digitalizare, achiziþia de echipamente medicale, trainingul con-

stant al echipei ºi amenajarea unor spaþii medicale primitoare.

"Dental Elite este un business de familie, nãscut din
pasiunea pentru excelenþã în medicina dentarã ºi
din dorinþa de a democratiza accesul la servicii

stomatologice premium în România.
Fratele ºi partenerul meu, Alexandru, este medic

stomatolog specialist în implantologie,
la fel ca tatãl nostru, care, deºi nu mai profeseazã
activ, rãmâne implicat în deciziile medicale ºi în

procesul de recrutare".

"În 2024, am înregistrat o cifrã de afaceri de
4,7 milioane de euro, ceea ce reflectã o creºtere

de circa 30% faþã de 2023".
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